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KONČNO VENDARLE

Jutri bodo 
odprli našo 
novo menzo
Naši glasili Informator in Rudar prinaša
ta (sproti!) sporočila o vseh važnih do
godkih v delovni organizaciji. Pa zakaj tu
di ne bi, ko pa imata množico ustvarjal
nih dopisnikov, ki uredništvo kar zasip- 
Ijejo s prispevki.
Glede na to sta glasili od vsega začetka 
— izčrpno, razumljivo, pravočasno in po 
resnici! — poročali tudi o poteku gradit
ve našega novega obrata družbene pre
hrane, ki ga bodo jutri svečano odprli in 
izročili svojemu namonu. Obrat se v ble
ščeči popolnosti košati med manj po
membnima sosedoma — našima samski
ma domovoma ob Kersnikovi in Kidričevi 
cesti v Velenju.
Za tiste, ki so pozabili, kdaj se je začela 
izgradnja tega dolgo pričakovanega obra
ta med našimi samskimi delavci, naj po
novimo, da je bilo to leta 1974. Od takrat 
dalje (kdo bi vedel za natančni datum!) 
je skelet obrata nekaj tednov rasel astro
nomsko naglo in še bi rasel, če ne bi pri
šlo sušno obdobje (se ve kakšno!). Z dru
gimi besedami: nadaljnja izgradnja je pri
šla za nedoločen čas na psa, delavci pri 
objektu so pospravili lopate in drugo 
orodje (žalujoče!), investitor pa se je "vr
gel” na lov za krediti! Nič posebnega, pri 
nas se to rado zgodi — vsak dan in vse
povsod.

Do lanskega dneva mrtvih je vse mirovalo 
v znamenju psa in lova za cvenkom. Po 
tem dnevu (kako simbolično!) pa smo v 
Informatorju lahko (veseli!) zapisali, da 
se bo izgradnja nadaljevala in končala do 
... ne, do kdaj se bo končala, takrat ni
smo mogli zapisati, ker nihče ni vedel ali 
pa hotel povedati. Končno smo le zvrtali; 
rekli so: ”8. marca 1976 bo menza sloves
no odprta." in to smo v zadnji lanski šte
vilki Rudarja tudi sporočili. No, ravno 8. 
marca ni bila odprta, ker dandanes čas 
pač prehiteva dogodke — bo pa jutri, prvi 
dan aprila, ob 9. uri. Iz naših obratov in 
pisarn, kjer imajo dvojen čas za malico, 
lahko pridejo na prireditev med delom. 
Splačalo se bo. Delili bodo tudi krofe, ki 
so ostali od pusta. Tudi nekaj mokrega 
bo (od strehe!). Pa še igrali bodo — že
lodci naših "puršev”, ki bodo še naprej 
bolj lačni.

Po dogovoru s
samoupravno interesno skupnostjo
naših lačnih "puršev”

Odkopno podporje KTU-2M 
nov up naših rudarjev 
za lažje in donosnejše delo
V petek, 12. marca, smo obiskali dopoldansko delovno izmeno na čelu v talninskem stebru jame VZHOD, ki so ga 18. sep
tembra lanskega leta opremili z dotlej v našem rudniku še neznanim podporjem, s podporjem KTU-2M. Zaenkrat je to še 
edino čelo v našem rudniku s podporjem te vrste.
Kako je delo na tem čelu potekalo? Se je podporje, s katerim je opremljeno, obneslo ? Bodo še več čel opremili s takim 
podporjem, kot je na tem čelu?
O tem smo se pogovarjali z inženirjem Avgustom Terglavom, vodjem študija pri našem rudniku, ter kvalificiranim 
kopačem Ivanom Černošo, vodjem delovne izmene na tem čelu ob našem obisku!

Avgust Terglav
”V prvi polovici lanskega leta smo za poskus kupili 20 sek
cij podporja KTU-2M; to podporje izdelujejo v ZSSR. Osno
ve sekcij so v ESO ojačali in potem smo s sekcijami obloži
li 33 metrov odkopne fronte v talninskem stebru jame 
VZHOD.
Tako dobljeno čelo je začelo obratovati 18. septembra1975. 
Napredovalo je po strmini približno deset stopinj. 
Do 1. novembra smo na čelu odkopavali ročno, od takrat 
dalje pa je na njem kombajn ES-40 (popravljena stara LAJ- 
KA - prvi kombajn, s katerim smo odkopavali v našem rud
niku).
Vgraditev kombajna je pospešila napredovanje. Vendar 
5. novembra je v etaži na koti + 21 prišlo do požara, ki je 
preprečil nadaljnje odkopavanje na tem čelu. Šele 5. ja
nuarja letos smo lahko čelo zopet usposobili za odkopava
nje. Zaradi posledic požara smo morali pri podporju 
zamenjati 12 stojk in opraviti remont elektro naprav. Več
jih drugih okvar na podporju ni bilo.

Zdaj čelo obratuje brezi,ibno, v odkopni plošči, kjer je zdaj, 
pa bo le še do 17. marca. Do takrat bo zdajšnjo ploščo od
kopalo. Zato ga bomo demontirali in prestavili za ploščo 
niže.

Rezultati
Do sedaj smo na tem čelu odkopali 54 600 ton lignita in do
segli poprečni odkopni učinek 34,4 tone/dnino — z zgornjo 
mejo občasnih odkopnih učinkov pri 40 tonah/dnino.
Odkopna višina se je gibala med 7 in 20 metri, dnevni nap
redek pa med 0,8 in 1,0 metra.

Na meter dolžinskega napredka smo pridobili okrog 17,8 
tone lignita.
V eni izmeni je bilo na čelu 6 — 7 mož.
Osnovni nameni, ki smo jih zasledovali ob nabavi tega pod
porja, so bili:

Na čelu s podporjem KTU-2M
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— dobiti čimbolj enostavno sodobno odkopno podporje 
za nadomestitev klasičnega odkopnega podporja;

— zmanjšati fizični napor in povečati varnost pri delu; ter
— doseči večje delovne učinke in napredke na odkopih in 

drugod v rudniku.
V kolikšni meri smo te namene dosegli, lahko povedo ru
darji na tem čelu, nekaj pa tudi rezultati, ki sem jih malo 
prej navedel.

Načrti
V načrtu imamo uvedbo še enega takega čela, vendar s 
50 sekcijami KTU-2M, s katerimi je moč obložiti 80 metrov 
odkopne fronte. Pri tem pa moramo dobiti odgovore na sle
deča vprašanja:
— Kako bodo odkopni pritiski vplivali na daljše čelo?
— Kako obvladati pri daljšem čelu višino čela?
— Kako bo čelo napredovalo po ravnini?”

Ivan černoša
”Na čelu KTU sem, odkar je začelo obratovati. Pri RLV de
lam od marca 1957 — vseskozi na čelih. Za učnega in kva
lificiranega kopača sem se šolal pri RLV — '60. in '62. leta.
Z mehanizacijo na tem čelu smo zadovoljni; boljše je tako 
čelo kot klasično — dvigovanja ni! Pa s stropom je vse v 
redu; iz njega dobivamo, da je veselje — nekaj kratkih, ne
kaj dolgih vrtin v strop, potem odstrelimo, pa gre!
V dveh izmenah podporje po trikrat zamaknemo in potem 
odpremo pol stropa; pri enem zamiku (od enega strojnega 
reza) dobimo iz podkopa kakih 64 ton, iz stropa (pri treh 
zamikih v podkopu) pa kar okrog 500 — 600 ton.
Je pa podporje bolj za plošče z drobnim lignitom.
Kako smo plačani? Po poprečku odkopov VZHODA + 2%; 
2% zraven zato, ker smo študijsko čelo!
Ce imamo težave s prihajanjem ljudi na sobotno delo? 
Na tem čelu ne; na njem smo sami stari rudarji — skupaj 
že s klasičnih čel.
Pa tole je še treba povedati o tem čelu: veliko bolj varno 
je kot klasično; tudi med ognjem lani se je dobro obneslo.
Kako se zamika? Osnova cela, po vsej dolžini — s trans
porterjem vred. Stojke in stropniki pa posamič. Tudi lopute 
v stropnikih za točenje iz stropa se odpirajo in zapirajo po
samič.
Koliko nas je zdajle na čelu? Danijel 2lof, Jože Vidmar, Da
nijel Ivnik, Anton Muster in jaz — pa Slavko Belaj, nadzor
nik...”

(rb)

Z LANSKEGA POSVETOVANJA 
O PREMOGOVNIŠTVU V SPLITU

Premog zopet 
pomemben

Premog je najvažnejši vir energije pri nas. Zato so mu v 
dosedanjih raziskovalnih delih posvetili izredno pozornost, 
tako da je stopnja raziskanosti nahajališč premoga naj
večja z ozirom na nahajališča ostalih mineralnih surovin - 
so poudarili na posvetovanju o premogu, ki je bilo lansko 
jesen v Splitu.

Obstajajo vsi pogoji, trdijo strokovnjaki, da se proizvodnja- 
z vidika rezerv in pogojev pridobivanja - poveča za osemkrat 
glede na sedanjo. Da bi dosegli tolikšno povečanje, pa je 
treba takoj izdelati načrte za izgradnjo novih kapacitet ter 
rešiti tudi kadrovske probleme, ki se porajajo v rudniških 
delovnih organizacijah.
Pridobivanje premoga na ozemlju SFRJ se je začelo pred 
približno 170 leti. Toda premogovništvo se je razmahnilo 
šele po prvi svetovni vojni. Tedaj je v Jugoslaviji obratovalo 
100 rudnikov, vendar njihova skupna proizvodnja ni znašala 
več kot 2 240 000 ton letno.
šele po drugi svetovni vojni so pričeli pri nas s površinskim 
odkopavanjem premoga in takrat je jela proizvodnja 
postopno naraščati. Tako je 1952. leta dosegla že 12 milijo
nov ton.

REZERVE SO VELIKE
Naše rezerve premoga so velike, vendar njih sestava ni 
najboljša. Premoga z večjo kalorično vrednostjo je v skup
nih rezervah le malo odstotkov, lignita, ki vsebuje veliko 
vlage in daje mnogo pepela ter ima zato razmeroma omeje
no uporabno vrednost, pa je kar 90 odstotkov. In še ta ni 
najboljši; ima nizko kalorično vrednost - med 1 500 in 
3 000 kcal / kg.

Do sedaj raziskane rezerve lignita dosegajo 18 milijard ton. 
Ugodno je, da so zbrane v več rudniških revirjih; med njimi 
so največji Kosovo, Metohija, Kolubara, Kreka, Kostolac in 
Velenje. V teh revirjih je 97 odstotkov vseh rezerv lignita.
Po podatkih nekaterih naših strokovnjakov se lahko kar ok
rog 67 odstotkov evidentiranih rezerv lignita pridobiva s 
površinskim načinom odkopavanja. Leta 1950, recimo, so s 
podzemskim odkopavanjem pridobili v naših rudnikih 91,2 
odstotka lignita, leta 1974 pa samo še 37,4 odstotka.
Kakor trdijo strokovnjaki, obstajajo z vidika rezerv premoga 
in pogojev pridobivanja realne možnosti, da se današnja 
proizvodnja premoga poveča za osemkrat. Na večji dvig 
proizvodnje premoga lahko računamo pri lignitu, saj so 
možnosti za povečanje proizvodnje črnega in rjavega 
premoga neznatne. Vendar, da bi bila poraba lignita 
ekonomična, jo je treba zagotoviti na samem kraju prido
bivanja - so poudarili strokovnjaki na posvetovanju.

MOŽNOSTI NADALJNJEGA RAZISKOVANJA
Razvoj premogovništva je bil vedno tesno povezan z razvo
jem skupne energetske porabe in gospodarstva v celoti. 
Vse do 1965. leta je premog imel vodilno mesto v potrošnji 
energije. Od 1965. do 1970. leta pa je nastala nagla 
zamenjava premoga s plemenitimi, toda uvoženimi 
energetskimi surovinami, kot je nafta. Zato se je v tem času 
proizvodnja premoga naglo zmanjšala, manjše in neren
tabilne rudnike pa so celo zapirali.
Po 1970. letu so zaradi pomanjkanja energije zopet začeli 
premogu posvečati več pozornosti. Proizvodnja je iz leta v 
leto naraščala in je v letu 1975 znašala okrog 35 milijonov 
ton. Trenutno gradijo kapacitete za nadaljnjih 41 milijonov 
ton premoga letno, ki ga bodo pridobivali s površinskim 
odkopavanjem.

Na čelu s podporjem KTU-2M, Ivan Cernoša: "Nekaj krat
kih, nekaj dolgih vrtin v strop, potem odstrelimo, pa gre!”

Na posvetovanju so priporočili, da bi takoj začeli s 
pripravami za izgradnjo kapacitet, ki bodo potrebne leta 
1985 in dalje. Kapacitete bi naj do 1980. leta znašale — ka
kor je bilo rečeno na posvetovanju — 75, 4 milijona ton let
no in se z nadaljnjo izgradnjo do leta 1985 povečale na 100 
milijonov ton letno.
Ugodni pogoji pridobivanja lignita in debelina slojev 
omogočajo uporabo mehanizacije z velikimi zmogljivostmi 
(na primer bagerjev, ki izkopljejo prek 10000 kubičnih met
rov premoga na uro). V naslednjih desetih letih je treba 
nabaviti vsako leto poprečno okrog 11 000 ton osnovne 
rudarske opreme samo za površinske kope. Osnovno rudar
sko opremo zaenkrat v glavnem proizvajajo v tujini. V 
pogledu pravočasne zagotovitve mehanizacije za velike 
površinske odkope lignita pa to predstavlja poseben 
problem (prav tako tudi za rudnike s podzemskim odko
pavanjem — op. ur.).

PREMALO INŽENIRJEV
.Leta 1975 je bilo v rudnikih premoga zaposlenih okrog 870 
inženirjev. Pet let pred tem so premogovniki zaposlovali 
735 inženirjev. To pomeni, da se jih je letno na novo 
zaposlilo 27. Vendar to so Inženirji vseh strok; rudarskih 
inženirjev je bilo v naših rudnikih leta 1970 le nekaj prek 
500, leta 1975 pa 514.

Proizvodnja premoga na enega rudarskega inženirja je 
1974. leta znašala 63 300 ton. Ce izhajamo iz predpostavke, 
da se bo ta proizvodnja v bodočnosti podvojila, kakor je bilo 
rečeno na posvetovanju, potem bodo leta 1980 v rudnikih 
potrebovali okrog 590 rudarskih inženirjev, leta 1985 pa ok
rog 980. To pomeni, da se mora v naslednjih desetih letih v 
premogovnikih zaposliti okrog 50 inženirjev letno.
Ker je število strokovnega kadra v tesni povezavi z 
uresničevanjem načrtov za proizvodnjo premoga, je treba 
problemu kadrov v premogovništvu posvetiti vso pozornost 
— so poudarili delegati med razpravo na tem posvetovanju.
Kakor je bilo rečeno, inženirji niso prihajali v rudnike 
premoga zaradi naslednjih vzrokov: težjih pogojev dela, 
neustreznega nagrajevanja glede na sorodne vrste industri
je (recimo kovinske) in tudi ekonomske politike v zadnjih 
letih, ko je kazalo, da premog nima obetov za prihodnost.
Neprimerno boljše je stanje v znanstvenoraziskovalnih in
štitutih. V Jugoslaviji je pet inštitutov, ki se ukvarjajo s 
problematiko premoga, sedem rudarskih fakultet in nekaj 
raziskovalnih centrov.
Uresničitev zelo pomembnega načrta razvoja proizvodnje 
premoga je v dobršni meri odvisna tudi od razpoložljivih 
denarnih sredstev — so delegati sklenili razpravo.
Če realno predpostavljamo, da znašajo specifične inve
sticije, za tono proizvodnih zmogljivosti, 300 dinarjev, po
tem je treba za razvoj proizvodnje premoga zagotoviti do 
1980. leta 9,6 milijarde dinarjev oziroma 18,4 milijarde do 
1985. leta.
Ze sedaj lahko z gotovostjo trdimo, da rudniki sami ne bo
do mogli zagotoviti potrebnih sredstev. Zato bo nujno, da 
se jim omogoči najemanje bančnih in komercialnih kredi
tov, sicer načrta razvoja proizvodnje premoga ne bo moč 
uresničiti.

Po članku Slobodana Milojkoviča, 
objavljenem 12. 12.1975 
v glasilu Zveze inženirjev in 
tehnikov Jugoslavije — it NOVINE, 
povzel Jože Volk, DSSS

Miran Potrč, predsednik
komisije za družbeno-ekonomske odnose
pri izvršnem komiteju predsedstva
CK ZK Slovenije med obiskom
naše TOZD Plastika in zaščitna sredstva

V vaši TOZD PZS 
očitno dajete veliko 
za razvoj lastnega 
znanja
in tehnologije...

Zadnji petek v februarju so člani kolektiva naše TOZD Pla
stika in zaščitna sredstva praznovali 5-letnico svoje 
organizacije združenega dela. Kratek čas, vendar veliko 
uspehov. V obratu plastika so gostom lahko pokazali že 
štiri vrste svojih izdelkov. Embalažne trakove. Sintetične ni
ti - monofile. Plastične kozarce. Ročne strojčke s pribo
rom, obenem pa že tudi prototip za prvo serijo avtomatov 
za pakiranje. V obrat zaščitna sredstva gostov niso peljali, 
čeprav bi tudi v njem lako pokazali marsikaj novega. V pr
vem letu svoje prve "petletke” so imeli bornih 5,7 milijona 
dinarjev celotnega dohodka, letos ciljajo že na dobrih 50 
milijonov.
V nekaj letih so si pridobili ugled kot proizvajalci in delavci 
v združenem delu. To izpričuje tudi dejstvo, da so se vabilu 
na njihov mali jubilej odzvali ugledni delavci na različnih 
področjih. Med gosti so bili poleg že omenjenega znanega 
družbenopolitičnega delavca še Emil Rojc, prav tako član 
izvršnega komiteja predsedstva CK ZKS - sicer pa v 
izvršnem komiteju odgovoren za področje vzgoje in 
izobraževanja, predsednik občinske konference SZDL Vele
nje Jože Veber, politični sekretar občinskega komiteja ZKS 
Velenje Franc Korun, sekretar občinskega sveta ZSS Vele
nje Janez Pukl, predstavniki odjemalcev izdelkov TOZD 
PZS iz vseh delov države, vodilni delavci iz naše in mnogih 
drugih delovnih organizacij v občini Velenje ...
Med udeleženci je bilo pričakovati le več vodilnih delavcev 
iz temeljnih organizacij RLV; predvsem zato, da bi vedeli, 
koliko delavcev, ki so postali invalidi v teh naših TOZD, je 
znotraj TOZD PZS znova pridobilo delovni ugled ...
Tudi z ozirom na slednje dejstvo je prišlo do tegale razgo
vora med gostom Miranom Potrčem in nami, sodelavci pri 
glasilu Rudar.
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Z enega naših obiskov v Stebru 8, vodja klasičnega čela 
Vinko Grušovnik: "Takole okrog osemnajst in pol ton na 
moža je naš odkopni učinek. Na čelu nas je navadno devet. 
V skupini imam v redu delavce; tisti Zagorec tamle, s kate
rim ste se pogovarjali je še preveč priden. Večkrat mu pra
vim: 'Preveč se ženeš; te bo kmalo dalo.’ ”

RUDAR — Kakšen se vam zdi današnji delovni dan te naše 
temeljne organizacije združenega dela?
POTRČ — Vsega nisem videl; v eni uri, kolikor sem ga 
imel videti, sem dobil dober vtis. Proizvodnja je dobro 
organizirana. Tudi delovna disciplina je bila videti dobra. 
Zelo spodbudno je, da v tej vaši temeljni organizaciji očitno 
dajete veliko za razvoj lastnega znanja in tehnologije. Mi
slim, da je to nadvse pomembno. V mnogih naših delovnih 
organizacijah so premalo pozorni do tega. Namesto da se 
bi naslonili na svoje ljudi; na svoje delavce, ki znajo delati, 
raje kupujejo tuje znanje, tujo tehnologijo; mnogokrat tudi 
slabo.

RUDAR — Kaj menite kot predsednik komisije za družbe- 
no-ekonomske odnose pri IK predsedstva CK ZKS o

In to je naš Zagorec, ki bi ga naj kmalu dalo; pravi: "Prej 
sem bil v rudniku rjavega premoga Ivanec — slabo. To je 
tam pri Varaždinu, kjer sem doma. Ženo imam in tri otroke. 
Žena pravi o moji plači: 'Zaenkrat še kar gre.’ Pa tudi meni 
še kar gre. Stanujem v čisto novem samskem domu — tam 
ob Kidričevi. Jem pa v NAMI — ni najboljša hrana za ru
darja. Tri leta bom že v RLV in upam, da kar tako tudi ne 
bom odšel.”

perspektivnosti takšnih proizvodnih dejavnosti, kot je 
dejavnost naše TOZD PZS?
POTRČ — Gospodarske dejavnosti na področju kemije in 
plastičnih mas imajo pri nas prav gotovo veliko perspekti
vo. Vendar bomo morali na tem področju naše predelovalne 
industrije — tako v Sloveniji kot v celi Jugoslaviji — zelo 
temeljito razmišljati, v kaj, v predelavo in proizvodnjo če
sa, se naj usmerimo. Odprta so marsikatera vprašanja in 
možnosti. Verjetno to velja tudi za usmeritev vaše TOZD 
PZS.
Marsikje v predelovalni industriji pa imamo že prevelike 
kapacitete in preveč delavcev glede na domače potrebe in 
naše osebne dohodke ter dejstvo, da z izvozom še ne 
prodiramo posebno uspešno.

RUDAR — Pa poslovni dogovori in povezave med proizva
jalci; tudi za plastične trakove, ki jih proizvaja ta naša 
TOZD, je že nekaj proizvajalcev — se bi marsikaj dalo rešiti 
tudi z dogovori in povezavami?
POTRČ — Prav gotovo. Proizvajalci bi morali skupaj 
raziskati, kakšne so optimalne potrebe po njihovih izdelkih 
doma in kakšne so možnosti za izvoz, ter nato z dognanji 
raziskav uskladiti razvoj svojih proizvodnih zmogljivosti in 
obseg proizvodnje. To bi veljalo tudi za to vašo temeljno 
organizacijo; razen, seveda, če ne smatra, da je po 
produktivnosti takšna, da bi lahko uspešno konkurirala na 
svetovnem trgu. Vendar to je bolj malo verjetno, saj so pri 
proizvodnji plastičnih izdelkov v svetu že precej pred nami.
Sicer pa bi rad povedal še nekaj o vtisu, ki sem ga dobil o 
delu v tej vaši TOZD! Glede na to, da je današnji delovni 
dan bil zanjo bolj’ slavnosten, sem seveda dobil temu pri
meren vtis. Toda, čeprav se z delavci nisem mogel 
pogovoriti, kot bi se lahko ob navadnem delavniku, in si 
tako ustvariti zanesljivejši vtis o tem, kakšni so njihovi med
sebojni osebni in samoupravni odnosi, moram vendarle re
či, da je vzdušje med njimi zrcalilo dobre kolektivne odno
se. Vtis imam, da živijo z delom v svoji TOZD; da je njen 
napredek sad pristnih tovariških in delovnih odnosov. In če 
je tako, imajo pred sabo možnosti za dober razvoj 
samoupravljanja. Ob tem, da je z njihovo organizacijo dela, 
delovno disciplino in izkoriščanjem lastnih sposobnosti za 
tehnološki razvoj očividno vse v redu — pa imajo tudi vse 
možnosti za splošni nadaljnji razvoj svoje TOZD.

RUDAR — Precej namigovanj je, da takšna organizacija 
združenega dela, kot je TOZD PZS, pravzaprav ne sodi v 
REK Velenje - v rudarsko-elektroenergetsko delovno organi
zacijo; niso redki tudi vplivni delavci, ki menijo: "Kaj išče 
znotraj kombinata, ki pridobiva lignit in proizvaja kilovatne 
ure?” Kaj vi menite o takih stališčih; zlasti glede na to, da v 
TOZD PZS lahko odpiramo delovna mesta za delavce invali
de, katerih je v naši delovni organizaciji — slišali ste: okrog 
600 — v resnici pa jih je že 742?
POTRČ — Namen, zaradi katerega ste znotraj bivšega RLV 
ustanovili to temeljno organizacijo, je v skladu s 
socialistično samoupravno usmeritvijo, ki mora skrbeti za 
človeka. To je, za to, da se bo delavec počutil socialno 
varnega. Zato, da bo delavec vedel, posebno če dela v tež
kih pogojih — kar velja za vaše rudarje — da bo lahko dobil 
primerno delo, če ne bo mogel več opravljati svojega pokli
ca. Potemtakem ni razloga, da ta TOZD ne bi mogla ostati v 
sklopu REK Velenje.
Če sem iskren, pa moram povedati, da nisem prepričan, da 
so ti odnosi v kombinatu najbolje vzpostavljeni. Ne v tem 
smislu, da TOZD PZS ne bi bila dovolj samostojna; mislim, 
da je celo preveč — občutek imam, ki verjetno ni povsem 
točen, vseeno pa naj o njem razmišljajo delavci te vaše 
TOZD in celotnega kombinata! In sicer občutek, da morebi
ti ne prihaja dovolj do izraza skupni interes celotnega 
kolektiva vaše delovne organizacije do te TOZD.

RUDAR— Čeprav je impulz za njeno ustanovitev prišel iz 
skupnega interesa ...?!
POTRČ — Da, toda vprašanje je, kako je s tem zdaj, ko bi 
prav gotovo moral biti še večji.

RUDAR — In kaj menite o tem, da morajo zdaj v rudarstvu 
toliko delati prek običajnega delovnega časa, po drugi stra
ni pa raste število invalidov med rudarji? — Energetska 
kriza je. Družbeni dogovor dovoljuje. "Delajte!” spodbujajo 
vsi — in rudarji pristajajo.
POTRČ — Gre za več stvari, ki smo se jih začeli prepozno 
zavedati. Zdaj vemo, da so nam rudniki in rudniška 
proizvodnja v Sloveniji še zelo potrebni. Na vsak način 
moramo računati na izkoriščanje lastnih energetskih virov. 
Vendar se bi pri tem morali povezovati tudi v okviru cele 
Jugoslavije, da bi to, kar imamo, v čim večji meri izkoristili; 
da bi razvili boljšo tehnologijo; tako, da bi z njeno pomočjo 
omejili težko in naporno delo rudarjev, ki povzroča invalid
nost.
Vemo, situacija v kakršni smo ob primanjkovanju električ
ne energije, je zahtevala od rudarjev veliko prizadevnosti in 
s tem razumljivo tudi večje delovne napore, in dati jim je 
treba vse priznanje, da so situacijo razumeli; da kljub te
mu, da zaradi njihovega prekomernega dela trpijo tudi 
njihove družine, niso odpovedali.
Vem, dostikrat je pereče tudi vprašanje cene premoga; 
posebno pri vas, kjer so pogoji pridobivanja izjemno težki; 
veliko težji kot drugod po Jugoslaviji, kjer imajo tudi dnev
ne kope. Tudi tega vprašanja še nismo zadovoljivo rešili; 
rešiti pa ga bo mogoče le na zvezni ravni!

Prepričan pa sem, da je za RLV in TEŠ do najpomembnejše 
rešitve že prišlo, in to z oblikovanjem tega kombinata, saj 
sev teh dveh letih po tem dogodku za rudarje in zaposlene 
pri proizvodnji električne energije stvari že obračajo na 
bolje. Še bolj pa se bodo, če bomo uspeli pri začrtanem 
razvoju odnosov znotraj celotnega Elektro gospodarstva 
Slovenije.

RUDAR — Na letni seji sindikalne konference naše delovne 
organizacije, 22. februarja, je gost konference — sekretar 
republiškega odbora Sindikata delavcev industrije in 
premogovništva Slovenije — omenil, da ste se pri CK ZKS 
ravnokar lotili priprave ukrepov za odpravo dvotirne 
dohodkovne politike znotraj EGS. Lahko poveste o tem kaj 
določnega?
POTRČ — Že na tretji seji CK, ki je bila približno pred le
tom dni, smo razpravljali o samoupravljanju in o samo
upravnih odnosih na tem področju. Sprejeli smo sklep, da 
je treba posebej in temeljito analizirati samoupravljanje v 
velikih sistemih združenega dela. Komisiji predsedstva CK 
za samoupravljanje v združenem delu smo naložili obvezo 
za pripravo analize samoupravljanja v teh sistemih. Delo je 
začela na področju dejavnosti EGS, ŽTP in PTT. Pred nekaj 
dnevi - v ponedeljek, 23. februarja - je že obravnavala pr
vo oceno razvoja samoupravnih odnosov na področju 
dejavnosti EGS. Na osnovi pripravljenega gradiva in te 
obravnave bo izoblikovala stališča in jih posredovala komu
nistom v EGS, da bi se lotili odprave pomanjkljivosti, ki še 
obstajajo znotraj te SOZD. Med to obravnavo je komisija 
ugotovila, da je temeljni problem v EGS nerazvitost 
dohodkovnih odnosov.

RUDAR — Zanima nas cena kWh. Pri potrošniku bo ostala 
enotna. Kaj pa v elektrarnah; ali bodo imele interne cene, 
če pomislimo na to, da je proizvodnja kWh v termoelektrar
nah dražja kot v hidroelektrarnah?
POTRČ — O internih cenah za kWh v elektrarnah nismo 
govorili. Pri potrošniku pa bo ostala enotna cena. Glede 
dražje in cenejše elektroenergije v elektrarnah bi dejal, da 
so že sedaj različne cene kWh, ker so vodilo ugotavljanja 
dohodka v EGS proizvodni stroški; organizacije združenega 
dela v EGS dobivajo za proizvedeno energijo toliko sred
stev, kolikor imajo stroškov. Mislim, da je slabost tega 
principa v tem, da se pokrivajo potrebni in nepotrebni stro
ški. Tistim organizacijam združenega dela, ki dobro gospo
darijo in prihranijo pri proizvodnih stroških, se prihranek 
prelije v celotno EGS. Torej se jim sredstva od boljšega 
gospodarjenja, s katerimi bi lahko zagotovili boljši stan
dard svojih delavcev, odtujujejo.

RUDAR — Imajo toliko, kot tiste, ki nič ne prihranijo pri 
stroških?

POTRČ — Točno. Na omenjeni obravnavi smo se odločili, 
da je treba ta problem rešiti. Pri tem bomo Izhajali iz 
obstoječih proizvodnih stroškov — z zahtevo, da se ti stro
ški načrtujejo realno, varčevanje pri njih pa spodbuja. Iz 
prihrankov na ta račun bodo organizacije združenega dela 
lahko zagotavljale boljše OD, več vlagale v sklade skupne 
porabe pa za zadovoljevanje potreb svojih krajevnih 
skupnosti in podobne namene. To bo prav gotovo 
precejšnja motivacija za boljše delo v EGS. Prizadevati pa 
si moramo, da bo cena električne energije, ki jo plačuje 
potrošnik, vsaj takšna, da bo krila stroške enostavne 
reprodukcije. V EGS moramo odpraviti dosedanjo napako, 
da že v naprej računamo izgubo, in prihaja potem do težkih 
razprav, kako jo naj pokrijemo. Izkušnje Imamo, da povsod 
tam, kjer izgubo že vnaprej izračunajo — kjer je predračun 
takšen kot zdaj v EGS — hote ali nehote, do gospodarjenja 
niso toliko pozorni kot drugod, kjer vedo, da morajo doho
dek ustvariti; da bo dohodek odvisen od njihovega lastnega 
dela. Pri 50 starih milijardah predvidene izgube je kaj lahko 
reči: "Milijarda več, milijarda manj — saj to je komaj 2 
odstotka ...”

Iz dela
delavskega sveta 
naše TOZD ESO 
v zimskih mesecih
V 8. letošnji številki Informatorja, ki je izšla 5. marca, smo 
dali pregled čez delo delavskih svetov TOZD RLV v pretek
lem trimesečju in napovedali, da bomo dali takšen pregled 
tudi o delu delavskih svetov naših drugih TOZD. Tokrat je 
na vrsti delavski svet TOZD ESO!

23. seja (redna)
Uredništvo

Na tej seji, ki je bila v začetku decembra minulega leta, so 
delegati v svetu pregledali uresničevanje sklepov svoje 
prejšnje seje in delo TOZD ESO v preteklem obdobju ter 
sprejeli delovni načrt TOZD za december.
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Razprava o uresničevanju sklepov prejšnje seje sveta se je 
nanašala predvsem na izgradnjo objektov za TEŠ IV. V njej 
je sodelovalo več delavcev, začel pa jo je direktor TOZD 
ESO ing. Viktor Barle.
Inženir Viktor Barle je povedal: "Glede gradbenega dovolje
nja je vse urejeno; dobili ga bomo v nekaj dneh. Gradbena 
dela že tečejo, in to pospešeno." Nadalje je pojasnil, da 
izdelava projektov in urejevanje dokumentacije za dela pri 
objektih za TEŠ IV nasploh tečeta v redu, da pa bo treba 
načrte glede izgradnje teh objektov, ki jih ima TOZD ESO, 
uskladiti z načrti, ki jih ima TOZD TEŠ. Omenil je tudi, da 
je kooperant STT že poslal planogram za svoja dela pri teh 
objektih in da skupina, ki vodi inženiring za vse te objekte, 
to je, za celotni objekt "Transport premoga za TEŠ IV”, red
no zasleduje napredovanje del v STT. "Tudi kooperant 
Monter Dravograd,” je dejal, "redno dobavlja opremo, ki 
jo izdeluje za TEŠ IV, in bo z montažo opreme začel takoj, 
ko bodo gradbena dela prišla dovolj daleč.”
Zatem je inženir Barle v zvezi z izgradnjo objektov za trans
port premoga za TEŠ IV omenil, da bo treba z dobaviteljem 
opreme za TEŠ IV Sulzerjem iz Švice razčistiti še nekaj za
dev glede izgradnje nakladalca premoga in poiskati doba
vitelja za krmilne naprave, in sicer firmami Siemens, AEG 
in Funke-Huster.
V nadaljevanju je vodja inženiringa za objekt "Transport 
premoga za TEŠ IV” inženir Mitja Šentjurc med drugim po
vedal, da je gradbeni nadzor pri izgradnji objekta predlagal, 
da bi se reorganiziral, in da je Sulzer zahteval sestanek, na 
katerem bi razčistili vse tehnične nejasnosti glede izgrad
nje celotnega objekta, ter poudaril, da je treba ta sestanek 
kakor tudi sestanek, ki bo nujen v zvezi z iskanjem doba
vitelja za krmilne naprave, opraviti čimprej. (Do sestanka, 
na katerem se bi dogovorili, kdo bi naj dobavil krmilne na
prave, še ni prišlo, bo pa prišlo kmalu; pri Sulzerju — v 
VVinterthuru, Švica. Glede razčiščevanja tehničnih nejasno
sti pri izgradnji celotnega objekta pa so imeli že dva se
stanka: prvega decembra lanskega leta v VVinterthuru, dru
gega pa februarja letos v Velenju — op. ur.)
Jože Meh je zatem razložil, kako potekajo elektro dela za 
celotni objekt. Povedal je, da je oprema naročena, in zago
tovil, da elektro obrat TOZD ESO z deli ne bo kasnil.
Za njim je Alojz Merzel, vodja gradbenega nadzora, podrob
neje poročal o poteku gradbenih del. Povedal je, da je 
2. decembra delalo na gradbišču 64 Vegradovih delavcev, da 
se njihovo število nadalje krepi, in je upati, da bo sredi de
cembra že toliko zgrajenega, da bo Monter Dravograd lah
ko začel z montažnimi deli.
Inženir Anton Ževart pa je opomnil na probleme, ki jih ima
jo pri nabavi profilnega jekla, in da ti problemi lahko oteži
jo izdelavo orodij, ki so nujna za delo pri objektu. Inženir 
Šentjurc je v zvezi s tem predlagal, naj delavski svet TOZD 
ESO pošlje nabavni službi v DSSS dopis in v njem poudari 
pomembnost pravočasne nabave vseh repromaterialov, ki 
jih potrebujejo pri izgradnji tega energetskega objekta.
Delegati v svetu so se š slednjim predlogom strinjali, nato 
pa odobrili 3 predstavnikom TOZD ESO službeno potovanje 
na omenjeni sestanek v VVinterthur ter prešli na pregleje- 
vanje dela in poslovanja v TOZD ESO v preteklem obdobju 
in sprejemanje delovnega načrta za december. V delovnem 
načrtu za december so med drugim predvideli izdelovanje 
opreme za jamo, dela pri izgradnji transportnih trakov in 
pogonske postaje v okviru projekta "Transport premoga za 
TEŠ IV" ter dela pri različnih drugih objektih. Ob tem so po
novno opozorili, da je nabava nekaterih materialov za po
trebe TOZD ESO kritična, da jim za nekatera delovna mesta 
v TOZD primanjkuje delavcev in da postaja v TOZD ESO še 
zlasti pereč problem prostorska stiska; glede zadnjega 
problema so sprejeli enotno stališče, da je rekonstrukcijo 
ESO na novi lokaciji na vsak način treba nadaljevati. In
ženir Barle, direktor TOZD ESO, je temu stališču na rob po
jasnil, da je kreditna pogodba med TOZD ESO in banko za 
delno rekonstrukcijo ESO na novi lokaciji že sklenjena, 
vendar bodo morale dati k njej svoje soglasje še druge 
TOZD REK Velenje, ki sodelujejo pri investiciji za rekon
strukcijo ESO na novi lokaciji.

24, seja (redna)
Seja je bila v prvi polovici januarja. Na njej so delegati v de
lavskem svetu TOZD ESO pregledali uresničevanje sklepov 
svoje prejšnje seje in rezultate dela TOZD ESO v preteklem 
obdobju ter obravnavali delovni načrt za januar, smernice 
za sestavo delovnega načrta za tekoče leto, samoupravne 
sporazume SIS za železniški in luški promet in še nekaj 
drugih zadev.
Takoj po predložitvi dnevnega reda so sklenili, da je treba 
do naslednje njihove seje pripraviti in jim še pred sejo raz
deliti gradivo o socialnih vprašanjih invalidov v REK Vele
nje, o katerih morajo razpravljati v svetu.

Iz nadaljnjega dela
Delovni načrt TOZD ESO za januar so sprejeli in z njim 
predvideli, da bodo v TOZD ESO delali v januarju 22 
delovnih dni v okviru 42-urnih delovnih tednov in 2 nadurni 
soboti ter pri 476 zaposlenih dosegli okrog 13000000 
dinarjev celotnega dohodka.
Sprejeli so tudi smernice za izdelavo letnega delovnega 
načrta TOZD ESO za tekoče leto, ki smo jih natančneje 
predstavili v 2. letošnji številki Informatorja.
Nadalje so se odločili za podpis samoupravnih sporazumov 
SIS za železniški in luški promet SRS in dali SOZD EGS 
soglasje, da pri LB najame za izgradnjo elektroobjektov, 
predvideno v načrtih SOZD EGS, dva kredita v skupnem 
znesku (200 + 89,75) milijona dinarjev.

(Op. ur. — Pri prvi gornji odločitvi gre za podpis naslednjih 
samoupravnih sporazumov SIS za železniški in luški pro
met SRS:
a) sporazuma o nadomestilu v letu 1975 izpadlih transport

nih dohodkov v TOZD, združenih v Železniško gospodar
stvo — Železniško transportno podjetje Ljubljana;

Sicer pa so se za podpis tega in preostalih dveh sporazu
mov, ki smo jih omenili, doslej izrekle že vse TOZD REK 
Velenje oziroma njihovi delavski sveti, vendar za podpis 
sporazuma pod ”a”, oziroma za plačilo nakazanih zneskov, 
s pogojem, da Železniško godpodarstvo — ŽTP Ljubljana 
najprej zagotovi tak način svojega nadaljnjega poslovanja, 
ki bo onemogočal, da bi še prihajalo do poslovnih izgub. 
Enako stališče do podpisa tega sporazuma je na svoji 
10. redni seji z dne 9. 3. sprejel tudi delavski svet REK Ve
lenje.
Glede prispevkov za pokrivanje poslovnih izgub ŽG — ŽTP 
Ljubljana iz preteklega leta, katere po oceni s konca pre
teklega leta znašajo skupno 45 starih milijard, je treba po
vedati še to, da se ti prispevki odbijejo od osnove za pla
čevanje republiškega davka iz dohodka TOZD. Torej 
pomenijo za vse TOZD, ki se odločijo zanje, tudi določeno 
ugodnost.)

•

Zatem pa so na tej seji obravnavali še predlog samouprav
nega sporazuma o združevanju rudnikov Jugoslavije, spre
jeli sklep za pristop TOZD ESO k temu združenju in za de
legata TOZD ESO v delegacijo REK Velenje za združenje 
imenovali Jožeta Meha iz elektro obrata TOZD ESO.
V zadnjem delu seje pa je Edo Uranjek poročal o delu komi
sije TOZD ESO za poglabljanje samoupravnih odnosov, ki 
bi naj do te seje obravnavala izhodišča za ustanavljanje no
vih TOZD v okviru sedanje TOZD ESO, vendar jih — kot je 
bilo razvidno iz poročila Eda Uranjeka — ni obravnavala. 
In sicer zato, ker jih ni dobila, dobiti pa bi jih morala od ko
misije, ki se je za izdelavo teh izhodišč formirala v sploš
nem sektorju DSSS.
Edo Uranjek, predsednik komisije TOZD ESO za pog- 
labljanjesamoupravnihodnosov, jeopomnil tudi na manjka
joče samoupravne akte. Dejal je, da smo v delovni organi
zaciji od 28 potrebnih sprejeli le 9 splošnih samoupravnih 
aktov.
Ob koncu razprave v tej zvezi so delegati v svetu sprejeli 
sklep, da je izdelavo in sprejemanje mankajočih splošnih
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Delo pod RAZNO

V tem delu seje so delegati med drugim;
— pregledali predlog čistopisa panožnega sporazuma o 

osnovah in merilih za razporejanje dohodka in delitev 
sredstev za osebne dohodke;

— odobrili predlagateljema Draganu Celofigi in Ivanu Go
lobu iz TOZD ESO izplačilo enkratne nagrade za racio
nalizacijo št. 126 — Priprava za preverjanje kvalitete zva
rov na veznih kanalih radiatorjev EMOTERM; nagrada 
znaša 650 dinarjev, predlagatelja pa si jo delita v raz
merju 7 : 3;

— sprejeli predlog izvršilnega odbora REK Velenje za gos
podarsko politiko za izplačilo akontacije OD zaposlenim 
v REK Velenje ob novem letu;

— razpravljali o zaposlovanju invalidov, problemih medi
cinske rehabilitacije, odsotnosti od dela, B-nezgodah 
v delovni organizaciji in se v tej zvezi dotaknili tudi prob
lema alkoholizma ter

— odobrili plačilo dodatnega obroka kruha (en kos več), ki 
so ga v TOZD dajali k topli malici, in sklenili, da se naj 
v bodoče ne deli več (v bodoče bi naj delavcem dajali k 
malici le dva kosa kruha).

b) sporazuma o združevanju sredstev za financiranje razvo
ja železnic v letih 1976 — 1980 in

c) sporazuma o združevanju sredstev za financiranje razvo
ja luške infrastrukture (razvoja osnovnih naprav in ob
jektov za gospodarsko dejavnost luk) v letih 1976 - 1980.

Po sporazumu pod ”a" in predračunu osnov iz decembra 
1975 bi naj TOZD REK Velenje (razen TOZD PGM, ki je 
poslovno leto 1975 končala z izgubo) solidarnostno prispe
vale k nadomestilu izpadlih dohodkov okrog 458 starih mi
lijonov in od tega: TOZD RLV — 183; TOZD TEŠ 192; TOZD 
ESO - 45,5; TOZD PZS - 8; TOZD AP - 10; TOZD ZO - 
12; TOZD TISK — 3,5; TOZD SG — 2; in TOZD DPG — ok
rog 2 stara milijona.
Zdaj, ko so rezultati lanskoletnega finančnega poslovanja 
TOZD v naši delovni organizaciji že natančno znani; ko je 
izdelava in potrditev sklepnih računov o njihovem lansko
letnem finančnem poslovanju že za njimi — pa se bi naj nji
hov skupni solidarnostni prispevek zvišal na okrog 600 sta
rih milijonov, pri tem pa bi bile navedene TOZD udeležene: 
RLV s 426, TEŠ s 60, ESO z 62, PZS z 11, APz18, ZOz11, 
TISK s 5, SG s 3 in DPG z okrog 4 starimi milijoni.

samoupravnih aktov treba pospešiti, saj so le-ti osnova za 
nadaljnje poglabljanje samoupravnih odnosov tako v TOZD 
ESO kakor tudi v drugih TOZD ter DSSS REK Velenje.

25. seja (redna)
Na svoji 25. redni seji, ki so jo opravili 31. januarja, so de
legati v delavskem svetu TOZD ESO pregledali potek ures
ničevanja sklepov svojih prejšnjih sej, obravnavali rezulta
te dela TOZD ESO v decembru 1975, delovni načrt za feb
ruar in leto 1976, govorili o organizaciji prihodnjih volitev 
v samoupravne organe TOZD in DSSS REK Velenje ter med 
drugim razpravljali še: o zaposlovanju invalidov v REK Ve
lenje, o vlogi za odobritev posojila TOZD DPG, o predlogu 
za nove stanarine v naših samskih domovih ter o predlogu 
za nagraditev štirih racionalizacij.
Takoj po pregledu dnevnega reda so sklenili, da bodo o de
lu vplačanega prispevka SIS za zdravstvo v letu 1975, ki bi 
ga SIS naj vrnila, in o predlogu uporabe tega dela prispev
ka razpravljale samoupravne delovne skupine v njihovi 
TOZD.
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Inženir Dragan Rogič, direktor naše TOZD PZS, v razgovoru 
z Miranom Potrčem

Iz nadaljnjega dela
Ugotovili so, da so sklepi prejšnjih sej uresničeni.
Ob preglejevanju rezultatov dela TOZD ESO v decembru 
1975 je inženir Barle povedal, da so v tem mesecu v 23 de
lovnih dneh in pri 471 zaposlenih (po načrtu bi jih moralo 
biti 480) — dosegli v TOZD kar 28 487 704 din celotnega do
hodka, in pojasnil, da so tolikšen dohodek v veliki meri do
segli zaradi visoke realizacije materialnih stroškov (teh je 
bilo kar za 13 300000 din) in porasta nadurnega dela.
Zatem so sprejeli delovni načrt TOZD ESO za februar in z 
njim predvideli, da bodo v TOZD ESO delali v februarju 21 
navadnih in 3 nadurne delovne dni (sobote) ter s tem 
dosegli okoli 12880590 din celotnega dohodka, če bodo 
imeli zaposlenih 481 delavcev.
Sledilo je poročilo inženirja Vilija Jelena o poteku del za 
izgradnjo objekta "Transport premoga za TEŠ IV”. Inženir 
Jelen je povedal, da je prvotno postavljen rok za izvedbo 
I. faze izgradnje, 3. julij 1976, postal praktično nedosegljiv, 
in da so se s TE Šoštanj že dogovorili za nov rok — 22. julij. 
K temu je dodal še: "Gradbena dela napredujejo dobro, 
kritično pa poteka montaža naprav, ker je treba poiskati na
domestilo za avtomobilsko dvigalo, ki se je pokvarilo. Tu
di strojna dela za objekt, ki jih imamo opraviti v naši TOZD, 
tečejo v redu."

Iz obrata TOZD PZS, kjer izdelujejo pribor za pakiranje 
s plastičnimi trakovi

DirektorTOZD ESO inženir Barle je nato spregovoril še o de
lovnem načrtu TOZD ESO za tekoče leto. Povedal je, da še 
ni vseh podatkov za podrobno izdelavo letnega načrta; da 
je letni načrt zaenkrat sestavljen samo v okviru znanih po
datkov, sicer pa po smernicah, ki so jih sprejeli delavski 
sveti REK Velenje konec preteklega leta. Glede na to so de
legati v svetu sklenili, da naj za TOZD ESO veljajo v pogle
du delitve dohodka in OD načela iz resolucije o družbeno
ekonomski politiki in razvoju SRS ter določila iz sindikalne 
liste za leto 1976. To je, načela in določila, po katerih se 
naj gibanje OD v tem letu usklajuje z gibanjem produktiv
nosti dela ter gibanjem življenjskih stroškov, kot to določa 
sindikalna lista (Sindikalna lista določa usklajevanje OD z 
gibanjem življenjskih stroškov vsake tri mesece — op. ur.).
Stanko Rudolf je nato podal predlog za nove cene storitev 
TOZD ESO. Delegati so predlog potrdili brez pripomb. Po 
njem bodo cene storitev TOZD ESO poprečno za 16 odstot
kov višje, v veljavo pa bodo stopile potem, ko jih bo potrdil 
še organ za cene pri skupščini občine Velenje.
V nadaljevanju seje so delegati v DS potrdili kandidate po
sameznih obratov TOZD ESO za volilno komisijo, ki bo 
vodila bližnje volitve v samoupravne organe REK Velenje, 
po ustanovitvi novih TOZD v okviru sedanje TOZD ESO pa 
še volitve v samoupravne organe teh novih TOZD.
Sledila je obravnava predloga IO za KSP o zaposlovanju in
validov v delovni organizaciji, na koncu katere je delavski 
svet naložil strokovnim službam TOZD ESO, da IO za KSP 
seznanijo z možnostmi za zaposlovanje invalidov v TOZD 
ESO.
Nato je DS odobril TOZD DPG 7 043,10 din posojila, ki ga 
ta potrebuje za pokritje prispevka za letovanje svojih delav
cev; TOZD DPG bo posojilo vrnila v tekočem letu.
Ob koncu seje je delavski svet potrdil še:
— nove cene stanarin v samskih domovih REK Velenje, ki 

so razvidne iz 8. letošnje številke Informatorja;
— izplačilo nagrad za predloge naslednjih racionalizacij: 

"Držalo noža na bobnu kombajna" (avtor Miha Letonja, 
TOZD ESO), "Izboljšava tehnologije izsekovanja stra
nic za zavorne naprave vagonov” (avtorja Miha Letonja 
in Ivan Zupančič, TOZD ESO), "Naprava za demontažo 
in montažo hidravličnega podporja” (avtor Jože Uranjek, 
TOZD ESO) in "Izdelava orodij za krivljenje obročev” 
(avtorji Ivan Zupančič, Franc Pečečnik in Ivan Gavez, 
vsi iz TOZD ESO); in

— zapisnik o zalogah TOZD ESO v skladišču na dan 31 .de
cembra 1975, s tem, da se presežki vrednosti zalog raz- 
knjižijo kot izredni dohodki, primanjkljaji pa kot izredni 
izdatki.

Sejo pa je končal z odločitvijo, da se za leto 1976 poviša 
amortizacija za kovaško in mehanično delavnico ter obde- 
lovalnico v TOZD ESO in v skladu z zakoni ter predpisi 
prevrednoti ob koncu leta 1975 ugotovljena vrednost os
novnih sredstev in sredstev sklada skupne porabe TOZD 
ESO.

26. seja (izredna)
Svojo 26. sejo (izredno) je delavski svet TOZD ESO opravil 
konec februarja.
Na njej je iz dohodka svoje TOZD odobril:
— obročno posojilo TOZD PGM s skupnim zneskom vseh 

obrokov do 250 000 dinarjev, katerega ta TOZD potrebuje 
za pokrivanje tekočih obveznosti, ki se financirajo iz 
sklada skupne porabe;
(TOZD PGM je lanskoletno poslovanje končala z izgubo, 
zaradi katere nima toliko sredstev v svojem skladu skup
ne porabe, da bi krila osnovne obveznosti, ki se financi
rajo iz njega. Zato se je obrnila na TOZD ESO, da ji po
maga z obročnimi posojili do navedenega skupnega 
zneska, ki ga bo vrnila takoj, ko se bo izkopala iz naj
hujšega.);

— potovanje štirim strokovnjakom za rudarsko opremo iz 
svoje TOZD in ing. Mitji Šentjurcu iz DSSS na razstavo 
rudarske opreme v Dusseldorfu;

— razstavo nekaj izdelkov svoje TOZD na spomladanskem 
velesejmu v Zagrebu;

— udeležbo Franca Jošta iz svoje TOZD na 2-dnevnem po
litičnem seminarju v Rogaški Slatini, ki ga je organizi
rala Zveza sindikatov Slovenije;

— dotacijo osnovnim organizacijam sindikata v svoji TOZD 
v višini 100 dinarjev na njihovega člana in

— plačevanje prevozov za sindikalne izlete delavcev iz svo
je TOZD.

Poleg tega je dal soglasje k sklepu SDS v svoji TOZD, naj 
se vračilo dela lansko leto vplačanega prispevka SIS za 
zdravstvo nameni za izgradnjo in razvoj bolnice Topolšica 
pod pogojem, da k samoupravnemu sporazumu v tej zvezi 
pristopi večina temeljnih in drugih organizacij združenega 
dela, ki so upravičene do vračila dela lansko leto vplačane
ga prispevka tej SIS.
Glavna točka dnevnega reda te seje delavskega sveta TOZD 
ESO pa je vsekakor bilo poročilo o sklepnem računu TOZD 
ESO za leto 1975, ki ga je podal direktor TOZD Viktor Barle.
Poročilo je do podrobnosti razgrnilo količinski in finančni 
obseg poslovanja TOZD ESO v minulem letu — s poudar
kom na naslednjem, velikem problemu njenega lanskolet
nega poslovanja, ki bo slej ko prej velik problem tudi za 
njeno letošnje poslovanje:

— Uresničevanje sprejetega načrta za rekonstrukcijo obra
tov ESO na novi lokaciji se praktično ni premaknilo ni
kamor, saj kljub pereči prostorski stiski niti dela ob
stoječih proizvodnih kapacitet ni bilo moč preseliti na 
novo lokacijo, čeprav je tako načrt za rekonstrukcijo na 
novi lokaciji kot tudi letni delovni načrt to pred
postavljal. Še več! Za del dejavnosti ESO, ki se bi naj 
med letom preselilananovo lokacijo so — po programu za 
preselitev in letnem delovnem načrtu — prihajali tudi 
novi stroji — ker pa s preselitvijo ni bilo nič, so zaradi 
prostorske stiske v veliki meri ostali zapečateni, brez ko
risti — za izgubo!

"Kljub temu velikemu problemu," je bilo rečeno v poročilu, 
"ter občasnemu pomanjkanju nekaterih osnovnih reproma- 
terialov in primanjkovanju nekaj desetih kvalificiranih 
delavcev, pa smo leto vendarle končali še kar uspešno, saj 
smo finančni načrt presegli za 3 odstotke - brez poslovne 
izgube.”
Glede na to delegati v svetu niso imeli posebnih preglavic, 
da sprejmejo poročilo, oziroma potrdijo sklepni račun 
TOZD za leto 1975!
Še to!

Delavski svet je na tej seji sprejel tudi sklep, naj njegova 
komisija za delitev dohodka in kolegij direktorja TOZD do 
naslednje seje sveta pripravita predlog za spremembo vred
notenja delovnih mest vseh skupinovodij v ESO.

27. seja (redna)
Svojo 27. sejo (redno) je delavski svet TOZD ESO opravil 
3. marca.
Poleg večine delegatov v svetu, direktorja TOZD ESO Vik
torja Barleta, vodje tehnološkega razvoja Vilija Jelena in 
vodij nekaterih obratov in oddelkov strokovnih služb TOZD 
se je seje udeležila še skupina šestih delavcev iz kovaške 
delavnice strojnega obrata TOZD, in sicer po sklepu SDS 
kovaška delavnica, naj svetu predloži rešitev nekaterih 
delegatskih problemov in problemov v zvezi z delitvijo ma
lice v TOZD; skupina je svetu predlagala:
— odprtje delovnega mesta — organizator priprave in raz

pečavanja gradiv za sestanke in seje samoupravnih or
ganov TOZD;

— uvedbo dežurstva v jedilnici TOZD in
— ponovno odobritev plačevanja dodatnega obroka kruha 

k malici (tretjega kosa) za zaposlene v TOZD, katero je 
delavski svet na svoji 23. seji za nazaj odobril, za naprej 
pa zavrnil.

Svet je te predloge sprejel!

Iz drugega dela na seji
— Ob preglejevanju sklepov, ki jih je sprejel na svojih 

prejšnjih sejah, je svet ugotovil, da njihovo uresniče
vanje poteka v redu.

— V delovnem načrtu za marec je za proizvodne delavce v 
TOZD predvidel redno delo tudi v vseh sobotah, med
tem ko bi naj od zaposlenih v strokovnih službah TOZD 
delali v sobotah, ki presegajo polni delovni čas, le tisti, 
katerih delo je nujno potrebno za tekoče poslovanje. 
Glede na to, da ima TOZD ESO to leto izredno veliko 
dela oziroma naročil za storitve, je sklenil, naj bi s po
dobno prakso sobotnega dela nadaljevali tudi v prihod
njih mesecih.

— Nadalje je sklenil, naj gre SDS v TOZD v razpravo pred
log samoupravnega sporazuma o združevanju družbenih 
sredstev TOZD REK Velenje; sprejel predlog samo
upravnega sporazuma o medsebojnih pravicah, obvez
nostih in odgovornostih delavcev TOZD in DSSS REK 
Velenje in predlog pravilnika REK Velenje o izumih, teh
ničnih izboljšavah in koristnih idejah ter sklep, naj se 
mandat članov oziroma delegatov v samoupravnih or
ganih TOZD podaljša do reorganiziranja sedanje TOZD 
v štiri nove TOZD.
Ob tem je treba povedati, da je omenjeni predlog samo
upravnega sporazuma o medsebojnih pravicah itd. spre
jel pogojno; zahteval je, naj se pred končno potrditvijo 
pri delavskem svetu REK Velenje vanj vnese generalna 
funkcijska shema (shema funkcijskih zvez med organi 
in strokovnimi službami na ravni REK Velenje ter orga
ni, strokovnimi službami in delovnimi enotami vseh 
TOZD ter natančneje opredeli delovno področje plan
sko analitskega sektorja DSSS.

— Poleg naštetih zadev je obravnaval in sprejel tudi 
stališča političnega aktiva naše delovne organizacije do 
predloga družbenega dogovora o razporejanju dohodka 
v občini Velenje za leto 1976, in sicer naslednja stališča:
— O predlogu družbenega dogovora morajo še pred nje

govim sprejemanjem v skupščinah SIS razpravljati 
vsi delavci REK Velenje, zato se sprejemanje pred
loga v skupščinah SIS do nadaljnjega odloži.

— Vse SIS morajo posredovati delegatom v svojih 
skupščinah temeljitejše poročilo o svojem sklepnem 
računu za leto 1976.

— Delegati REK Velenje se v bodoče ne bodo udeleže
vali nobene seje skupščine SIS, za katero ne bodo 
vsaj 14 dni prej dobili potrebnih gradiv za izpeljavo 
razprave v delegatski bazi.
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Ob koncu seje pa je svet odobril izplačilo nagrade za racio
nalizacijo Mihe Letonje (TOZD ESO) — Nosilec bata bana
ne, in sprejel poročilo Eda Uranjeka, predsednika komisije 
za poglabljanje samoupravnih odnosov v TOZD ESO, o do
sedanjem delu te komisije; v poročilu je predsednik Ura- 
njek opomnil: "Komisija potrebuje več strokovne pomoči 
iz DSSS, da bo zahtevne naloge, ki so pred njo, lahko 
opravila uspešno!”

Po poslanih zapisnikih

NA ROB 
DNEVU ŽENSK

Enakopravnost, 
potrjena v praksi

Vladajoči razred v kapitalistični družbi, ki ima v rokah 
osnovna proizvajalna sredstva in politično oblast, gleda na 
žensko samo kot na orodje za proizvodnjo. Buržoazija si te
ga tudi ne more drugače zamišljati in niti ne sluti, da gre 
razvoj k odpravi položaja, ki žensko izenačuje le s 
proizvajalnimi sredstvi ...
Takšno logično opredelitev položaja ženske v kapitalistični 
družbi sta nakazala Karl Marx in Friedrich Engels v Mani
festu komunistične partije.
Ko je Klara Zetkin, znana borka mednarodnega delavskega 
gibanja in ena bližnjih sodelavk Marxa, Engelsa in Lenina, 
na prvem kongresu II. internacionale, 1889. leta, govorila o 
boju za enakopravnost žensk, je dejala: "Ne priznamo 
nobenega posebnega vprašanja delavk. Osvoboditev žen
ske bo prišla do polne veljave šele v socialistični družbi, 
kjer bodo imele tudi ženske svoje pravice.”
Klara Zetkin je sodelovala tudi na I. mednarodni konferen
ci žensk socialistk leta 1907, kjer so jo izbrali za sekretarko 
sekretariata mednarodnega socialističnega gibanja žensk. 
Ta konferenca se je odločno zavzela za uresničevanja os
novnih človeških pravic žensk.
V eni od številnih točk resolucije te konference je bilo 
zapisano tudi: "Socialistične partije vseh držav so dolžne, 
da se energično borijo za to, da dobijo ženske pravico 
glasovanja.”
Osmega marca 1909. leta so bile v Chicagu velike 
demonstracije, kjer so ženske prvič javno zahtevale pravico 
glasovanja ter se zavzele za uresničitev enakopravnosti z 
moškimi nasploh. Zato je bil 1910. leta, na II. mednarodni 
konferenci žensk socialistk v Kobenhavnu, na predlog Kla
re Zetkin, osmi marec razglašen za mednarodni praznik 
žensk. Številne ženske mnogih držav sveta slavijo ta praz
nik že vrsto let.
Lansko leto je generalna skupščina Organizacije združenih 
narodov imenovala za mednarodno leto žensk. S tem je 
poglobila prizadevanja ne le svoje organizacije, ampak tudi 
vsega naprednega sveta za razvoj družbenega položaja 
žensk, za njihovo popolno emancipacijo — za enakopravno 
uveljavitev.
Letošnji praznik žensk smo slavili tudi v znamenju 
revolucionarnih tradicij; ob prizadevanjih, da bi se ženske 
še bolj vključevale v tokove samoupravnega razvoja naše 
družbe. Zato je prav, če se ozremo še malo v preteklost, da 
bi spoznali revolucionarno pot naših žensk.

Zenske vseh jugoslovanskih narodov so se borile za svoje 
pravice že pred nastankom Kraljevine Jugoslavije. Leta 1910 
je bil v Beogradu velik zbor žensk, na katerem so ustanovi
le sekretariat socialdemokratov-žensk Jugoslavije, ki so ga 
obnovile po končani I. svetovni vojni. Aprila 1919. leta je 
ta organ sprejel statut, v katerem je bilo med drugim 
zapisano: "Ženske - socialisti — menimo, da smo del 
partijske celote.”
Režim bivše kraljevine SHS pa ženskam ni dal tistih pravic, 
za katere so se borili napredni socialisti in ženske delavke 
in katere je priznavala tudi ustava iz leta 1921. Obljubljal je 
le, da bo o ženski volilni pravici odločil zakon. Vendar žen
ske se niso dale odpraviti s praznimi besedami. Takšna 
stališča so jih ogorčila in zato so širom po Jugoslaviji 
masovno dvignile svoj glas. Organizirano so sodelovale v 
stavkah in na delavskih zborovanjih, nastopale pa so tudi 
kot poročevalke in dopisnice časopisa "Jednakost”, kjer so 
pisale o aktualnih problemih partijskega in sindikalnega 
dela.
Zaradi nazadnjaškega zakona o zaščiti države je po letu 
1921 KPJ prešla v ilegalo, z le-to pa tudi sekretariat 
komunistov-žensk. Toda kljub hudim prisilnim ukrepom 
samovladnega fašističnega režima so ženske vseh jugo
slovanskih narodov nadaljevale boj za enakopravnost. V 
veliki trboveljski stavki 1934. leta je sodelovalo tudi okrog

dva tisoč žensk. Leta 1935 je pred nemškim konzulatom v 
Zagrebu demonstriralo okrog pet tisoč žensk, ki so poziva
le k miru oziroma borbi proti fašizmu; v mirovni akciji so 
zbrale nad 600 tisoč podpisov. Po vzoru španskih ter fran
coskih delavk je v tem obdobju okoli tisoč delavk tekstilne 
tovarne "Herman Bolek” v Zagrebu blokiralo tovarno in 
stopilo v odprto borbo s policijo, ki jih ni uspela zaustaviti. 
Podobne stavke in demonstracije so ženske organizirale tu
di v drugih mestih Jugoslavije — Ljubljani, Beogradu, 
Varaždinu, Dugi Resi, Karlovcu, Kočevju, Splitu, Sušaku, 
Banja Luki in drugod.

Po direktivi KPJ se je leta 1935 ustanovila mladinska sekci
ja ženskega gibanja, s ciljem, da bi zbrala čimveč žensk, ki 
bi vodile borbo za uresničevanje in razširitev svojih pravic. 
K organiziranju ženskih društev, masovnosti in spodbuja
nju njihovega delovanja je veliko pripomogel tudi časopis 
"Žena danas”, ki je začel izhajati v Beogradu leta 1936. 
Le-ta je v letu 1939 pozval vse ženske organizacije v 
Jugoslaviji k odkriti borbi za uresničenje volilne pravice.
Na osnovi teh izkušenj so Jugoslovanke dočakale II. 
svetovno vojno pripravljene in politično dozorele. Prav tako 
pa imajo pri tem veliko zaslug zgodovinske odločitve 5. 
državne konference KPJ leta 1940, v katerih so bile jasno 
začrtane vse naloge žensk v boju proti fašizmu.
Jugoslovanke so v odločilnih trenutkih pokazale svojo 
politično zrelost. Z borbenostjo in globoko privrženostjo 
KPJ so masovno odhajale v narodnoosvobodilno vojsko in 
partizanske odrede Jugoslavije, kjer so se odlikovale v boju 
proti okupatorju in domačim izdajalcem. Bile pa so aktivne 
tudi v okupiranih mestih, kjer so organizirale kurirsko služ
bo in skrbele za zbiranje hrane, oblačil ter zdravil. To so 
bile naloge, ki jih je Antifašistična fronta žena odlično 
opravljala. Še posebno uspešne aktivistke v okviru OF so 
bile Slovenke, ki so zbirale dragocene podatke za štabe in 
enote NOV.

v ^

Že prve dni okupacije so skojevke poljanske gimnazije v 
Ljubljani stavkale, pisale po zidovih protifašistične parole 
in raznašale letake. S pomočjo organizacije AFŽ so ženske 
iz Drvarja ob obletnici oktobrske revolucije leta 1942, 
organizirale zbiralno akcijo, v kateri so zbrale veliko hrane, 
obleke in obutve za naše borce. Ženske iz Srbske Jasenice 
so istega leta skrbele za več kot 900 otrok s Kozare, ki so 
jih iz taborišč Jaška osvobodili hrvaški partizani. Poleti 
1942. leta so ženske s Kozare prehodile več kot 70 kilomet
rov, da so na svobodnem ozemlju požele pšenico.
Akcij, s katerimi so ženske prispevale znaten delež h konč
ni zmagi narodnoosvobodilne vojske, je bilo nešteto. Svoje 
junaštvo so pokazale tudi v vrstah naših osvobodilnih sil, 
saj je vsak peti borec bila ženska. Med NOB je od skupno 
100 tisoč padlo kar 25 tisoč bork, 40 tisoč jih je bilo ranje
nih, 3 tisoč pa jih je postalo invalidnih. Kar 2 tisoč žensk si 
je pridobilo oficirske čine, 1 900 jih ima partizansko 
spomenico 1941 — 64 pa so jih imenovali za narodne hero
je.
O velikem prispevku žensk za zmago nad okupatorjem so 
govorili tudi 6. decembra 1942 v Bosanskem Petrovcu, na I. 
konferenci AFŽ, kjer so ustanovili močno in enotno 
Antifašistično fronto žena. Na tej konferenci je tovariš Tito 
med drugim dejal: "Ponosen sem, da sem na čelu armade,

ki ima v svojih vrstah toliko bork. Lahko tudi rečem, da so 
ženske s svojim heroizmom in izdržljivostjo med prvimi — 
v prvih vrstah. Za našo domovino je velika čast, da ima 
takšne hčerke!”
NOB je prinesla velik preobrat pri vrednotenju žensk in trd
nosti njihovega družbenega položaja. Kakor so bile ženske 
enakopravne nosilke revolucije, prav tako so danes 
enakopraven del celotne družbe. Po vojni so prvič dobile 
tudi volilno pravico ter različne funkcije v družbenopolitič
nih organih in javnem življenju nasploh. Uvedba sa
moupravljanja jim je omogočila še boljše vključevanje in 
uveljavitev v vseh družbenih tokovih oblikovanja lastnega 
življenja. Zaradi velikih vsebinskih in družbenogospodar
skih preobrazb so postale ženske tudi aktivni del razvojnih 
sil naše družbe. Njihovo enakopravnost v ekonomskem in 
družbenopolitičnem življenju so jim zagotovile tudi ustave 
SFRJ in republik.

Izkušnje iz naše samoupravne prakse kažejo, da imajo naše 
ženske danes zelo ugoden družbeni položaj, ki ga jim je 
omogočilo vse večje skupno prizadevanje za razvoj naše 
družbe. Zato ne smemo pozabiti, kot je rekel sekretar IK CK 
ZKS Franc Šetinc, da je dan žensk praznik, ki pripada 
zgodovinskemu razvoju, boju delavskega razreda. Nanj 
moramo gledati v duhu revolucionarnih tradicij in 
dolgoročnih načrtov naše družbe; vendar ne kot na en sam 
dan, en sam trenutek. Nenehno izboljševanje družbe- 
no-ekonomskih odnosov žensk v naši družbi mora biti stal
na naloga nas vseh. Borbeni, revolucionarni duh pa naj 
pomaga predvsem pri reševanju problemov v tistih okoljih, 
kjer se še vedno kaže premala skrb za otroško varstvo, 
družbeno prehrano; kjer so ravnodušni do nalog na področ
ju poklicnega usmerjanja in izobraževanja ter podobno. Ne 
samo s kritiko malodušnosti, nezavednosti in malo
meščanstva, ampak tudi s konkretnimi akcijami bomo naj
bolj pripomogli k nenehnemu uresničevanju enakopravno
sti žensk.

Svetislav NIKOLIČ

Vloga ženske 
nekoč in danes

Ženske so že med narodnoosvobodilno borbo pokazale 
svojo enotnost. Po vojni so se vključevale v delovne organi
zacije, kjer so se uveljavljale kot enakopravne in enakovred
ne delavke. Sprejete so bile tudi v samoupravne organe.
V današnjem družbenem razvoju si težko zamišljamo 
uresničevanje nalog brez vloge žensk. Mnoge izmed njih 
opravljajo svoje delo nadvse vestno in vzorno. Zakaj bi zato 
ženske ne bile tiste, ki bi tudi odločale?
Zenske so zaposlene; delajo; ustvarjajo v korist delovne 
organizacije; ustvarjajo skupni dohodek.
Marksistične ideje uče, naj tisti, ki ustvarja, tudi odloča o 
vseh vprašanjih družbenega razvoja. Zato naj ženske prav 
tako odločajo o vprašanjih razvoja delovne organizacije, 
kjer delajo — pa tudi o ustvarjanju ter delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov. Zavedati se moramo vseh pravic in dol
žnosti, ki jih daje delovna skupnost kot celota vsem delav
cem enako.
Ce bi hoteli oceniti vlogo žensk pri nas, bi morali 
upoštevati dvoje. Najprej to, da je bila v Jugoslaviji 
izvedena socialistična revolucija, ki je s svojo idejnostjo in 
korenito preobrazbo vplivala na položaj žensk. Potem tudi 
to, da so bile v naši domovini prav ženske tiste, ki so mno
go prispevale za osvoboditev izpod tujega jarma. V tej borbi 
so si nabrale mnogo dragocenih izkušenj, svobodnega du
ha in politične zavesti.
Močan razvoj proizvajalnih sil, ki ga je spodbudila graditev 
naše socialistične družbe, ter razmah industrije in urbani
zem sta zelo vplivala na naše delovne ljudi. Zenske so se 
začele vedno bolj vključevati v družbeno proizvodnjo. Še 
leta 1940, na primer, je bilo v naši državi med vsemi 
zaposlenimi le 18 odstotkov žensk, danes pa jih je v jugo
slovanskem merilu že 35 odstotkov. V Sloveniji je ta 
stopnja celo znatno višja; kar 43 odstotkov žensk je med 
vsemi zaposlenimi.
Nekdaj je bilo v svetu drugače. Čeprav so že klasiki znanst
venega socializma jasno povedali, da se je z industrijsko 
revolucijo, ki je omogočila proizvodnjo na veliko, pokazala 
možnost za vključevanje žensk v družbeno delo, pa še dolgo 
niso zamrla naziranja, da so ženske samo za dom, za 
ustvarjanje in ohranjanje družine ter tu in tam še za kmečka 
dela.

Zenske so nekoč premalo cenili; dejstvo pa je, da so v no
vem času dokaj enakovredno vključene v družbeno 
proizvodnjo in našo družbeno stvarnost nasploh. V dana
šnji politiki zaposlovanja žensk je vidna pozitivna usmerje
nost, saj prodirajo že v vse tiste poklice, ki jim nikoli prej 
niso bili dosegljivi.
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Na begu pred vojnim nasiljem

Z uresničevanjem nove ustave se našim ženskam ne 
zagotavlja le ustrezno mesto v združenem delu, ampak tudi 
enakovredo uveljavljanje v delegatskem življenju širše 
družbenopolitične skupnosti. Njihovo delovanje je vidno na 
vseh nivojih — od krajevne skupnosti do skupščinskih 
organov, delegacij interesnih skupnosti In organov druž
benopolitičnih organizacij. To je velik napredek in uspeh; 
obenem pa tudi poraz nazorov in prakse, ki je opravičevala 
odsotnost žensk pri odločanju v družbi z njihovo nezainte
resiranostjo. Ker živimo v socialistični družbi, v kateri smo 
vsi enakopravni, je popolnoma pravilno, da vsi delamo in 
vsi tudi odločamo.
Seveda se ta proces ne odvija povsod dovolj hitro in načrt
no. Posebno,če upoštevamo razmere v svetovnem merilu, 
opažamo, da so težnje žensk za enakopravnostjo marsikje 
še neuresničene. Organizacija združenih narodov hoče 
uveljaviti njihove še neuresničene težnje; s svojimi 
prizadevanji se želi dokopati do zmage za pravice vseh 
žensk. Če se ozremo še malo nazaj, vidimo, da sta bili 
1945. leta zagotovljeni ženskam pravici do volitev in 
opravljanja državnih funkcij le v 32 državah, danes pa žen
ske uživajo te pravice že v 194 deželah.

Zenske so mnogo prispevale za mir v svetu, pri nas pa tudi 
za razvoj naše socialistične dežele.
Predsednik Tito je v enem izmed svojih govorov rekel tudi 
tole: "Trdno sem prepričan, da sta družbena vloga in polo
žaj žensk zelo indikativna (pokazovalna — op.ur.) za sploš
ni razvoj vsake družbe in da pomeni vsaka akcija, naravna
na k reševanju problema žensk, prispevek k splošnemu 
razvoju in razcvetu družbe, potem pa tudi k napredku vse 
svetovne skupnosti. Boj za družbeni napredek in boj za 
pravice človeka — katerega del je boj za enakopravnost 
žensk — sta neločljiva ...”

Ivan Jelen TOZD RLV — JŠ

Zenske na svobodnem ozemlju

Oštevilčena sem 
s številko 9853
Skorno. Neometana, nanovo zgrajena hišica. Ob njej gos
podarsko poslopje, kozolec in stara lesena hiša z letnico 
1929 nad vrati. Prvič vstopam vanjo. Lastnice še ne po
znam. O njej vem le to, da je bila leto in pol v zloglasnem 
Auschvvitzu in da so ji Nemci že maja 1942 ustrelili moža - 
Ivana Podvratnika. Z mešanimi občutki potrkam in na klic 
”Ja, naprej!” vstopim.
Prostorna kuhinja. Lesen pod. Ob eni steni velik štedilnik, 
nekaj visečih elementov In pod njimi umivalno korito. Pri 
oknu star šivalni stroj. Ob steni, nasproti štedilnika, 
kuhinjska miza. Starejša ženička sedi ob oknu in plete. 
Druga nekaj brklja po štedilniku. Ta, druga, je Fanika, 
zvem.
Prav hitro sem se zapletla v pogovor z njo. Odkrito poveda
no, pričakovala sem zgrbano starko, naletela pa na čvrsto 
žensko, ki ni kazala svojih sedeminšestdeset let. Med 
razgovorom so ji misli gladko tekle. Zatikalo se ji je le ob 
spominih na taborišče. Kdo ve, komu se ne bi... 
če njeno pripoved o dogodkih, ki jih je doživela, skrčim na 
odlomke, ki so se najglobje vtisnili vame, bi izgledala tako
le!

"Takoj po izbruhu vojne smo pričeli jaz, moj mož Ivan, nje
gova mati in sestra Terezija sodelovati s partizani. Mož je 
bil sorodnik bratov Jožeta in Vlada Letonje. Oba brata in 
še nekaj drugih;med njimi se spominjam Mihe Šusterja — 
Dobrovskega, nekega Zupana in Reberšaka iz Celja, so se 
od 8. oktobra 1941 dalje oglašali v naši hiši. Vem, da je bila 
večina partizanov, ki sem jih videvala, doma iz okolice Griž 
in Zabukovice, a njihova imena sem pozabila.
Na začetku aprila 1942 so partizani ubili tri domače izdajalce 
in 13. aprila smo bili obveščeni, da pridejo po nas Nemci. 
Uspeli smo zbežati v bližnji gozd, čeprav so bili Nemci že 
tako blizu, da so streljali za nami. Celo noč smo bili v goz
du, naslednji dan pa smo se vrnili k hiši. Bila je obkoljena, 
nas pa so zajeli in takoj odpeljali v Mozirje. V hišo nas niso 
pustili niti za toliko časa, da bi si vzeli najpotrebnejše stva
ri. V Mozirju so že imeli zaprtih nekaj naših sosedov in 
vaščanov iz bližnjih vasi. Bili so pretepeni in izmučeni.
Iz Mozirja smo kmalu odšli; vse skupaj so nas odpeljali v 
celjski Pisker. Samo iz naše hiše nas je bilo pet: mož, 
njegova mama in sestra, jaz ter hlapec Alojz Tamše.
Prvič so me klicali na zaslišanje štirinajst dni po prihodu v 
ta strašni zapor, potem pa vsak dan. Moža sem videla zad
njikrat, ko so me prišli iskat, da bi mu izmila otečen in kr
vav obraz. Rekli so, da se je sam poškodoval, jaz pa sem 
vedela, da je takšen od mučenja in pretepanja. Po enem 
mesecu so moževo mamo in mene odpeljali iz celjskega 
Piskra v internacijsko taborišče na Borlu, kjer sva bili en 
mesec. Takoj po prihodu so naju še enkrat zaslišali in pre
tepli, potem ne več.”
Fanika je za hip obmolknila, nato pa počasi povedala: ”21. 
maja 1942 so mi v Mariboru moža ustrelili; obenem z njim 
pa tudi njegovo sestro Terezijo in našega hlapca Alojza."
Zatem je zopet kot prej nadaljevala:
"Po enem mesecu ujetništva na Borlu so moževo mamo 
spustili domov, mene pa, z drugim transportom, poslali v 
Auschvvitz; s tem transportom nas je odšlo 56 žensk.
Do taborišča smo se vozili v zaprtih tovornih vagonih. 
Nobena ni vedela, kam nas peljejo. Na postajah so nas 
zmerjali z banditi in še grših vzdevkov smo bile deležne. Ko 
so nas pripeljali do taborišča, bilo je navečer, so ravnokar v 
kolonah prihajale z dela Židinje. Oblečene so bile v stare 
ruske vojaške uniforme. Tisti, ki so nas pripeljali, so nam 
povedali, do smo prišle v Auschvvitz.

Stražarka, ki nas je nadzirala pri kopanju v kotlih, takrat ko
palnic še niso imeli, nam je zlobno dejala: ’V koncentracij
skem taborišču ste. Od tod ne pride nobena živa!’ Kar je 
rekla, je skoraj držalo. Od mnogih, ki smo prišle skupaj, 
nas je ob koncu vojne bilo živih le šest. Naj ob tem povem 
še, da sta pred nami prišli v taborišče te dve Slovenki — jaz 
sem dobila številko 9853.
Po kopanju smo dobile črtaste ujetniške uniforme. Od 
Židinj smo se razlikovale v tem, da smo me imele ženske 
ujetniške uniforme, one pa stare moške vojaške uniforme. 
Tako se je začelo jetniško življenje.
V Auschvvitzu smo delale od jutra do mraka; sama težka 
dela. Nalagale smo pesek na vozove in vagone, spravljale 
žito, rušile zidove, kopale jarke, ribnike in podobno. Pozimi 
smo izkopavale hrastove štore. Včasih smo dobile jesti, 
včasih tudi ne. V letnem času so nas zbujali ob treh zjutraj, 
v zimskem ob petih. Vode za umivanje ni bilo, preoblekla 
pase nisem pet mesecev. Obolele smo za tifusom, malari
jo, bile smo polne uši.

Še se živo spominjam dneva: hudo je deževalo, vode je bilo 
že do kolen in predčasno smo morale z njive. Ko smo prišle 
v taborišče, smo slekle mokre obleke in se vlegle nanje. Ni
smo ležale dolgo, in že smo morale ponovno vstati. Odkrili 
so, da je s polja ušla ena Poljakinja. Takoj drugi dan so 
Poljakinje postrigli, vse ujetnice pa smo se morale sezuti. 
Tega, če so dobili pobeglo Poljakinjo, ne vem.

V tistem času v Auschvvitzu še niso imeli krematorija; pobi
te Žide in druge mrtve so sežigali na grmadi. Spominjam se 
tudi, da smo skoraj vsak dan, ko smo prihajale z dela, nosi
le v koloni najmanj dve mrtvi ženski. Umirale so na delu — 
zaradi slabosti, bolezni, lakote, pozimi pa tudi od mraza. 
Ob vrnitvi z dela so nam igrali nemške koračnice, nam pa 
se je ob pogledu na mrtve tovarišice trgalo srce. Vsak dan 
je umrlo ali pa bilo pobitih približno 4 000 ujetnic in ujetni
kov.
Kar nas je bilo Slovenk, so nas kasneje preselili v 
Berckenau. Tam smo bile skupaj z drugimi Jugoslovanka
mi, Rusinjami, Ukrajinkami in Čehinjami. Tudi od tam 
smo hodile na delo.
Ko smo nekega dne kopale ribnik, sem zbolela za tifusom; 
najprej so me poslali v poljski revir za obolele za tifusom, 
potem pa v židovskega. Tod je šele bilo uši! Oktobra 1942 
sem za silo ozdravljena odšla iz tega revirja. Tifusa verjetno 
ne bi bila prebolela, če me ne bi bodrila Poljakinja, ki je 
ležala poleg mene. Prisilila me je, da sem pojedla tisto ma
lo hrane, ki sem jo dobivala. Ko sem šla iz revirja, sem 
morala sleči neko Ukrajinko, ki je tam ležala mrtva že dva 
dni, da sem imela kaj obleči.
Spominjam se tudi bloka 25. Katera je prišla vanj, je še isti 
večer odšla v krematorij! Nekega dne, ko so nas poklicali 
na travnik, kjer smo morale stati ves dan brez hrane, zvečer 
pa čim hitreje teči nazaj v svoj blok, sta obležali tudi dve 
Slovenki — in kot vse, ki so obležale, so tudi njiju odvlekli 
v blok 25. Takoj ko smo mogle, smo to povedale naši nem
ški stražnici, in rešila ju je! Kaj takega smo od stražnic v 
taborišču le težko pričakovale, saj so bile zelo hudobne žen
ske; hudobnejše od stražnikov. Suvale, brcale in zmerjale 
so nas, da se ne da povedati. Le redka nam je kdaj pomaga
la.
Oktobra 1943 so me poslali v karanteno. Šest tednov sem 
bila v njej. Od tod nismo hodile na delo in dobivale smo 
boljšo hrano. Hudo pa je bilo, ker so ravno nasproti karan
tene vsak večer nalagali Žide, da jih odpeljejo v krematorij; 
ne morem povedati, kako je dim iz krematorija zaudarjal po 
človeških telesih ...

Ne spominjam se natanko, kdaj sem odšla iz karantene. 
Odpeljali so nas z vlakom. Videle smo, da ne proti domu, 
temveč proti Poljski. Vse smo pričele jokati. Stražar nas je 
vprašal, čemu jočemo. Povedale smo, da zato, ker vidimo, 
da ne gremo domov. Potolažil nas je; rekel je, da domov res 
ne gremo, zato pa na boljše, kot je v Auschvvitzu.
Pripeljali so nas v Glevice, v neki samostan. Tam smo vse 
srečne zagledale čisto posteljnino in nekaj posod 
krompirjeve juhe, ki smo se je lahko najedle po mili volji. 
Ko smo pripovedovale, v kakšnem taborišču smo bile, nam 
tega ni nihče verjel. Od tod nismo hodile na delo; tudi iz
hod smo imele prost. Cel mesec smo bile v tem taborišču.
Potem so prišli gestapovci in nas odpeljali v taborišče v 
Isenburgu. Tod nas je nekaj delalo v tovarnah, nekaj v voja
ških bolnicah — lazaretih; jaz sem delala v kuhinji.

V Isenburgu sem dobila bratovo sporočilo, da je prosil za 
moj izpust iz taborišča. Izpustili so me 6. januarja 1944. le
ta.
Ko sem prišla domov, so mi v Šmartnem ob Paki, kjer sem 
se javila z odpustnico, rekli, da zame, če mislim še 
pomagati partizanom, ni druge pomoči kot strel. Kljub te
mu sem partizanom pomagala še naprej, vendar sem bila 
previdnejša. Najbolj se spominjam 2. decembra 1944, ko 
so našo vas, potem ko je padlo v njej 29 partizanov, požga
li.”

•
Tako je končala svojo pripoved o vojni vihri, ki jo je 
premetavala. Oči je še nekaj časa upirala v mizo, vendar je 
najbrž sploh ni videla, zagotovo je videla preteklost, 
dogodke ...

Romana Mišja

S srečanja internirancev
v Delavskem klubu

Grozot iz 
taborišča ni moč 
pozabiti
O življenju med drugo svetovno vojno pripovedujeta ELA 
RAK in TONE MRAVLJAK.

Ob novem letu so se v Delavskem klubu Velenje že desetič 
zapored srečali interniranci iz velenjske občine. Med njimi 
je bilo tudi veliko takih, ki so bili nekdaj člani našega 
kolektiva; nekateri delajo še danes pri nas, večina pa jih je 
že upokojenih. Z dvema našima upokojencema, ki sta tudi 
doživela strahote nemških taborišč, sem se o tem pogo
varjal in zapisal nekaj njunih spominov.
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ELA RAK, ki je po vojni delala pri našem rudniku, sedaj pa 
je že več let upokojena, mi je zaupala tole:
"Komaj sedemnajst let mi je bilo, ko so me 7. julija 1941 
najprej odpeljali v Celje, nato v Ptuj, od tam pa v kon
centracijsko taborišče Auschvvitz.
Odhod v taborišče je izgledal celo veličasten; tako kot so 
Nemci znali vsako dejanje obdati s pompom, so tudi nas 
pričakali z godbo, in prvič smo doživeli njihove napihnjene 
govore. Z lažnimi besedami so nas napotili na vlak, a kmalu 
zatem smo na lastni koži občutili, do kod je segala njihova 
velikodušnost in kako nizko je padla človeška kultura Nem
cev.

Po prihodu v taborišče so nas takoj ločili od staršev. Takrat 
sem zadnjič videla svojo mamo; v taborišču je umrla 28. 
decembra 1942.
Nato sem nadaljevala pot v svoji vrsti. Ostrigli so nas in na 
prostem preoblekli v modro-bele črtaste obleke. Zatem 
smo dobili še taboriščne številke; moja je bila 9827 in le-ta 
me je spremljala pri vseh apelih.
Bivali smo v lesenih barakah, slabših od konjušnic: bile so 
brez oken in podov. Hodili smo po prstenem podu in na 
njem tudi spali; večkrat se je spremenil v blato, pozimi pa 
je zmrznil. Tako kot vse ostale barake, je bila tudi naša brez 
ogrevanja.
Razen tega, da smo morali težko delati, so nas v taborišču 
mučili na vse načine. Velikokrat smo morali po več ur stati 
na zbornem prostoru, kjer so nas preštevali, poveljevali pa 
zopet preštevali; bolj ko je bilo slabo vreme, dalj smo mo
rali biti na prostem. Trpeli smo tudi zato, ker ni bilo vode in 
možnosti za osebno higieno; še na stranišče nisi mogel 
drugače kot na ukaz.
Rečem lahko: takoj ko sem stopila v taborišče, se je moje 
življenje spremenilo v eno samo podrejanje poveljem, 
mučenje, trpljenje in ponižanje. Za Nemce smo bile samo 
številke ...
Moja taboriščna številka je bila še zelo nizka; bila sem ena 
prvih Slovenk v Auschvvitzu. Za menoj pa je prišlo še 
mnogo internirancev. Pozneje so jim vžgali pet- in več- 
mestnaštevila ...
Iz taborišč pa se nas je vrnilo bore malo; malo nas je pretr
pelo to nemško zlo druge svetovne vojne.”

•

TONETA MRAVLJAKA v naši delovni organizaciji dobro 
poznajo; prav tako v Velenju; še posebno tisti, ki so pred 
vojno začeli v Pesjem pri Velenju snovati partijsko 
organizacijo za celjsko območje.
Iz tistih časov se Tone prav tega najbolj spominja; marsikaj 
je doživel, ko so ilegalno delali za rojstvo partijske organi
zacije na našem območju. Spominja se tudi svojih sodelav
cev: Ulriha pa Viherja in pokojnih Martinška, Polanca ter 
Lekša.
Svoja doživetja med vojno pa je Tone na kratko opisal tako
le:
"Leta 1941 so me odpeljali v koncentracijsko taborišče 
Mathausen. Bil sem izdan, da delam proti okupatorju. Ven
dar, ker so samo domnevali; ker mi niso mogli ničesar 
dokazati, so me poslali v taborišče; drugače bi me gotovo 
postavili pred zid.
V taborišču sem bil med prvimi iz naših krajev. Pozneje je 
prišlo še mnogo drugih. Življenje je bilo strašno. Vsak dan 
je bilo težje - še posebno, ker nismo imeli hrane. Stradali 
smo, bili smo slabo oblečeni, poleg tega pa so bile hude 
zime. Barake, v katerih smo spali, niso ogrevali. Higiena je 
bila dobesedno na psu.
Za Nemce smo bili samo številke in ne ljudje. Uničevali so 
nas na vse načine. Ko sem se vrnil domov, sem imel komaj 
35 kilogramov ...”
Tone je danes v pokoju. Pravi, da bi bil zelo vesel, če bi se 
večkrat srečal z nekdanjimi sodelavci; če bi ga kdaj kateri 
obiskal - še posebno zato, ker je njega bolezen prikovala na 
dom.

Pogovarjal se je 
Lojze Ojsteršek

Socialno skrbstvo 
po novem
Problemov na področju socialnega skrbstva, ki so se 
nakopičili v preteklih letih, tudi v tem letu ne bo moč rešiti. 
Vsi ukrepi na novo izvoljene skupščine občinske skupnosti 
socialnega skrbstva, njenega izvršnega odbora in drugih 
organov skupnosti bodo tudi v bodoče usmerjeni v čedalje 
boljšo zaščito in varstvo občanov, ki so potrebni 
socialnega skrbstva.

Hiter razvoj zahteva večjo prizadevnost človeka, s tem pa se 
porajajo številni škodljivi pojavi, ki so sopotniki vsake 
družbe. Gre predvsem za socialno ogroženost otrok, druži
ne in ostarelih občanov.
Kako zaščititi ljudi, ki so se iz tega ali onega razloga zna
šli v socialno ogroženem položaju — je delovno področje 
interesne skupnosti socialnega skrbstva (v besedilu 
socialnega skrbstva), in o njem bomo pisali.
Prav tako bomo pisali o tem, kaj vse smo storili v pretek
lem letu na tem področju in kakšni so nadaljnji načrti za 
socialno skrbstvo v občini Velenje.
Upamo, da bomo naše delavce, od katerih nekateri zares 
garajo, delajo v težkih delovnih pogojih v rudniku in v dru
gih naših TOZD, seznanili o poglavitnih vprašanjih v tej 
zvezi. Že delo naših delavcev pa nam narekuje, da pišemo 
resnico; da pišemo brez olepšav in preveč navdušenih 
ugotovitev o nenehnem razvoju družbenega standarda v 
naši občini. Vzklike navdušenja prepustimo tistim, ki jih to 
veseli in imajo od tega korist.
Zaposlovanje žena —■ mater, njihovo delo na delovnem me
stu, nujno terja razvoj socialnih služb, ki bi mater - delavko 
zaščitile in ji priskočile na pomoč, kadar je je potrebna. Gre 
predvsem za organizacijo dobre mreže varstvenih zavodov 
za otroke — vrtcev, jasli itd. (O tem bomo podrobneje pisa
li v naslednji številki Rudarja).
Kaj nas je spodbudilo, da smo šli poizvedovat na "socialno 
skrbstvo”? Enostavno in pikro rečeno: akcija za pomoč 
duševno prizadetim osebam, ki jo je organiziralo občinsko 
društvo za to dejavnost pred novim letom v naši delovni 
organizaciji. (Takrat smo zbrali v naših TOZD in DSSS 
12 385,85 dinarjev.)

Elica RAK

Poleg tega pa smo se "vrgli” na to problematiko tudi zato, 
ker je osvetljevanje le-te za mnoge neprijetno, in neradi 
govorijo o socialnih problemih, saj je enostavnejše kazati 
urbanistično ureditev mesta, moderne stavbe itd. Včasih se 
nam dozdeva, da človek, delovni, nima nobene vrednosti, 
čeprav s svojim delom ustvarja neki družbeni standard, ki 
pa ne krije njegovih najnujnejših potreb.
Socialno skrbstvo smo v naši občini samoupravno uredili 
dne 23.12.1974; s sklenitvijo samoupravnega sporazuma o 
ustanovitvi občinske samoupravne interesne skupnosti za 
zadovoljevanje skupnih potreb na tem področju in s spreje
mom statuta te skupnosti.
Na "socialnem skrbstvu” smo se najprej pogovarjali s tajni
co Marijo Lešnik, ki nam je podrobneje razložila delo 
socialnega skrbstva v občini Velenje. Poudarila je, da mo
ramo pri skrbstvu ovreči dosedanjo prakso, da je samo 
"občinska uprava” poklicana za reševanje socialnih vprašanj 
občanov. Opomnila je, da je v ta namen treba aktivirati vse 
družbene dejavnike v občini; delovne organizacije, službe 
za zaposlovanje, zdravstvene službe, šole, krajevne 
skupnosti, družbene organizacije, društva idr. Razkrila 
nam je vrsto problemov, s katerimi se v organih skupnosti 
srečujejo pri svojem delu.
Na občinskem področju se ne srečujejo le s klasičnimi 
socialnimi problemi, ki izhajajo iz podedovane nerazvitosti 
in neenakomernega razvoja. V novih družbenih in 
gospodarskih razmerah se ves čas srečujejo z novimi 
socialnimi pojavi, ki so spremljevalci industrializacije, 
urbanizacije, emigracije in migracije, oženja družine in 
sodobnega načina življenja ter dela idr. (Op. ur.: emigracija 
— odhajanje v tujino, migracija — menjanje poklicne 
dejavnosti in tudi načina življenja posameznika).

V primerjavi z nekoč potreba po klasični materialni pomoči 
pojenjuje, pojavljajo pa se mnogi novi problemi, kot so 
otroško in mladoletniško prestopništvo, družinska prob
lematika, številni vzgojni problemi, čustvena prizadetost, 
pomanjkanje občutka za dobre odnose med ljudmi, 
neurejeno varstvo otrok in odraslih, alkoholizem ter uživa
nje drugih poživil in mamil, itd.
V sedanjem hitrem ritmu življenja je skrb za socialno 
ogrožene občane izredno pomembna, zato je treba storiti 
vse, da se bo naš občan počutil socialno varnega.
V obdobju do leta 1980 čaka socialno skrbstvo mnogo 
napornega organizacijskega dela. Glede na zakon in pro
gram družbenega razvoja občine do leta 1980 moramo 
prilagoditi in posodobiti dejavnike socialnega skrbstva na 
področju občine Velenje za preventivno (preprečevalno) in 
kurativno (lečečo) dejavnost. V krajevnih skupnostih mora
mo organizirati in usposobiti komisije za socialno skrb
stvo, ki bodo sposobne na svojem področju odkrivati 
socialne probleme in ukrepati tam, kjer še ni potreben 
strokovni ukrep. Še trdneje se bo treba povezati z 
gospodarskimi delovnimi organizacijami, zdravstvom, šol
stvom in drugimi, da bomo lahko ustrezno in učinkovito 
ukrepali.

Dejavnost
socialnega skrbstva
Zbiranje sredstev
Za dejavnost socialnega skrbstva enotno v vsej Sloveniji 
združujemo sredstva s prispevno stopnjo okrog 0,59 
odstotkov od bruto OD. Letos bomo v naši občini na ta na
čin zbrali okrog 6 300 000 dinarjev. Od zbranih sredstev bi 
ostalo za namene socialnega skrbstva v občini okrog dve 
tretjini denarja, točneje okrog 4603000dinarjev. Okrog 
710000 dinarjev bi združili za družbeno denarno pomoč na 
republiški ravni — ta je v vsej Sloveniji enaka; lani jo je 
prejemalo 3 600 občanov (v višini 650 dinarjev), letos pa je 
bo deležno 4 000 občanov (v višini 720 dinarjev). V občini 
Velenje bo letos deležno te denarne pomoči sedemnajst 
občanov. Za solidarnostne, skupne in vzajemne naloge pa 
bi združili na republiški ravni okrog 1 023 000 dinarjev. 
Ta sredstva so namenjena za graditve, sanacije ipd. po
sebnih socialnih zavodov, na primer za dokončanje sana
cije zavoda "Hrastovec — Trate", v katerem zdravijo dušev
no in živčno bolne.
Toliko o finančnih zadevah, ki so na vseh področjih boleč 
in občutljiv problem. Mislimo, da smo s to posplošeno 
informacijo vsaj delno nakazali, za katere namene porabi
mo zbrana sredstva za socialno skrbstvo.

Delovno področje socialnega skrbstva
Socialno skrbstvo ima zelo razvejano dejavnost, ki jo je ze
lo težko razmejiti, ker se problemi prepletajo, zato jih je 
težko obravnavati posamič.
Zaradi preglednosti naj kljub temu strnemo njegovo delov
no področje v tri poglavja, ki jih bomo tudi podrobneje 
obdelali, in sicer naslednja:
— varstvo otrok in družine,
— varstvo odraslih,
— varstvo starejših občanov.

Varstvo otrok in družine
Iz let pred letom 1975 nam je ostalo za obravnavo 327 
prijavljenih primerov, samo v lanskem letu smo registrirali 
303 primere, 490 primerov pa rešili, dočim je 140 otrok in1 
družin še pod družbenim varstvom in jih bomo obravnavali 
letos.
Razumljivo je, da gre posebna skrb predvsem otrokom, ki 
so prikrajšani za kolikor toliko urejeno družinsko življenje 
(teh otrok je 361), otrokom z motnjami v duševnem ali 
telesnem razvoju (teh je 61) in vedenjsko ter osebnostno 
motenim otrokom in mladoletnikom (teh je 178).
Varstvo otrok in družine je zelo občutljivo in zapleteno 
področje, ki terja odgovorne in strokovno usposobljene 
socialne delavce.
Vsak problem je treba reševati z drugačnega stališča; 
poglobiti se je treba v otrokov značaj in navade. Velja nače
lo, da mora socialna služba nuditi pomoč v vsakem prime
ru, če je otrok ogrožen.

Kakšne primere smo reševali in oblike zaščite otrok?
Skrbimo: za 9 otrok, ki sta jim umrla oba starša; za 21 otrok 
iz nepopolnih družin (eden izmed staršev umrl); za 151 ot
rok iz razvezanih zakonov; za 131 nezakonskih socialno 
ogroženih otrok; za 34 otrok iz asocialnih družin; za 9 otrok 
iz zdravstveno ogroženih družin in za 6 otrok, ogroženih v 
razvoju zaradi stanovanjskih razmer.
V zadnjem času se tudi pri nas odpirajo socialni problemi v 
zvezi z zdomstvom. Poraja se posebna skupina ogroženih 
otrok, ki imajo enega ali oba roditelja na delu v tujini. 
Pogosto se zgodi, da po odhodu roditeljev v tujino 
nastanejo socialne težave; bodisi zaradi tega, ker so starši 
pozabili na svoje materialne obveznosti do otrok, ali pa pri
de do motenj v čustvenih odnosih v njihovi družini.
Ukrepi, ki jih izvaja socialno skrbstvo v odnosu do otrok, 
izhajajo iz potreb po pravočasni zaščiti otroka pred 
neželjenimi vplivi, oziroma iz potreb, da se jim zagotovijo 
srečnejša otroška leta.
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Otroke, ki nimajo staršev ali pa so njihovi starši brez 
roditeljskega čuta, daje skrbstvo v rejništvo ali pod skrbni
štvo. Pri tem socialno skrbstvo spremlja njihov razvoj in 
jim tudi finančno pomaga. Tretja oblika zaščite otroka je 
posvojitev, kar pa pomeni, da otrok prekine vse vezi s pravi
mi starši.

S skrbništvom je bilo lani urejeno varstvo 17 otrok. Posvoji
tev je bila samo ena.
Socialne delavke se ob tem srečujejo z velikimi težavami, saj 
morajo večkrat v kratkem roku poiskati otrokom zanesljive 
skrbnike ali celo posvojitelje; take, da ne bi še bolj ogrozili 
otrokov duševni razvoj.
Ob zbiranju gradiva za članek so nas zanimali tudi določni 
primeri! Ob tem se nam je globoko vtisnil v spomin primer 
petih otrok, ki so ostali brez matere pri očetu alkoholiku in 
delomrznežu.
Do tragedije je prišlo takole! Enega otroka je mati imeia že 
prej - nezakonskega. Potem se je spoznala z moškim, ki je 
bil delomrznež in alkoholik. Delala je, preživljala še njega 
in imela z njim še štiri otroke. Tegobe so se z vsakim 
naslednjim otrokom pomnožile. Povrhu vsega so bili v 
družini na dnevnem redu še pretepi in prepiri. Otroci, ki so 
se v takem vzdušju rojevali, so bili že ob rojstvu duševno 
moteni. Vsi obiskujejo posebno šolo.
Potem se je zgodilo, da je oče v pijanosti padel pod vlak in 
izgubil obe nogi. Da bi rešilo družino, ga je skrbstvo posla
lo v dom počitka. Vendar je od tod pobegnil in se vrnil k že
ni. Pred nesrečo se je dvakrat zdravil proti alkoholu - vsakič 
neuspešno. Tudi po pobegu iz doma je pil še naprej. 
Nazadnje pa je doletela nesreča še ženo oziroma mater; 
povozil jo je avto in ni si več opomogla — eno leto je 
nezavestna ležala v bolnišnici in nazadnje umrla. I

I

Skrbstvo je štiri otroke dalo v skrbništvo, kjer se težko 
navajajo na nove družinske razmere, petega otroka, še 
dojenčka, je neka družina posvojila.
To je eden izmed najtežjih primerov, ki so ga reševali in 
rešili.Povedali so nam tudi, da še vedno nadzirajo razvoj 
teh otrok in jim dajejo finančno pomoč. Tajnica Lešnikova 
je ob tem potožila, da je vedno manj družin, ki so 
pripravljene sprejemati zapuščene otroke v rejništvo...

Varstvo otrok z motnjami 
v telesnem ali duševnem razvoju
Telesno ali duševno prizadete otroke delijo strokovnjaki 
(tako kot marsikaj v tem življenju), glede na stopnjo 
prizadetosti, na lažje, zmerno in težko prizadete. Telesno 
ali duševno prizadete osebe oziroma, malce lepše poveda
no, osebe z motnjami v telesnem ali duševnem razvoju so 
kot naravna zakonitost bili v zgodovini sopotniki vsake 
družbe in so kljub napredku znanosti tudi današnje.
V naši občini je število otrok z motnjami v telesnem ali 
duševnem razvoju razmeroma stalno v odnosu do letnega 
števila rojstev v naši občini; teh je okrog 500. Po ocenah 
socialnega skrbstva je potrebnih posebne obravnave oziro
ma pomoči okrog 5 odstotkov otrok vsakega letnika. Torej 
pride vsako leto pred komisijo za razvrščanje 25 do 30 ot
rok.
Ta podatek je tudi smernica pri načrtovanju in opravljanju 
nadaljnjih ukrepov za usposobitev in vključitev otrok z 
motnjami v življenje.
V lanskem letu je bilo v naši občini registriranih pri social
nem skrbstvu 61 otrok z motnjami v telesnem ali duševnem 
razvoju. V to število vštevamo tudi otroke iz prejšnjih let, ki 
so še vedno pod nadzorstvom socialnega skrbstva. Od teh 
je otrok z motnjami v telesnem razvoju bilo 14, otrok z 
motnjami v duševnem razvoju pa 47.
Poglavitni smoter socialnega skrbstva je: zagotoviti takšne 
pogoje, ki bodo pripomogli k temu, da se bodo ti otroci 
normalno vključili v življenje s svojim delom.
Vendar je v Sloveniji že dalj časa čutiti primanjkovanje 
zavodov za usposabljanje otrok z motnjami v telesnem ali 
duševnem razvoju. Jedro problema pri tem usposabljanju 
so potemtakem zavodi za duševno prizadete otroke; ima
mo le dva — V Črni na Koroškem in v Dornavi.
Res je, da od teh otrok, ko odrastejo, ne moremo 
pričakovati velikih proizvodnih uspehov. Vendar že s tem, 
da jih vključujemo v proizvodni proces na posebej priprav
ljenih mestih, opravimo neprecenljivo delo, saj postanejo 
aktivni in potrebni.

Varstvo vedenjsko in osebnostno 
motenih otrok in mladoletnikov 
ter mladoletnih prestopnikov 
(storilci prekrškov in kaznivih dejanj)

Večkrat radi s prstom kažemo na otroke naših sosedov, ki so 
stopili na stranska pota. Preziramo jih, ne privoščimo jim 
tople besede. Radi obsojamo, ne da bi se vprašali za vzro
ke. Kaj šele, da bi tudi sami pomagali pri socializaciji teh 
otrok! Pogostokrat gre od ust do ust: "Sosedovega so za
prli! Prav jim je, preveč so že mogočni!” itd.
Vsekakor pa tudi v velenjski občini narašča število vedenj
sko in osebnostno motenih otrok in mladoletnikov. To je 
opaziti predvsem v osnovnih šolah, kar terja tudi hitrejši 
razvoj šolskih svetovalnih služb.
Ko prestopi otrok šolski prag, postane šola njegov drugi 
dom in vzgojitelj . Vendar ugotavljamo, da šola ni več 
sposobna, da bi popolnoma uresničevala svoj vzgojni na
men, ki se bi moral izraziti predvsem v osnovni šoli. Dogaja 
se, da nekateri učitelji prav zapostavljajo slabše in manj 
"imenitne” otroke. Če bi vprašali učitelje, kaj mislijo o tem, 
bi se pritoževali čez veliko zaposlenost s funkcijami in 
sestanki ter čez nizke plače. Učenci pa spet čez slabo pri
pravljenost učiteljev ter čez to, da se učitelji ne zanimajo 
zanje, in da jih to revoltira in jim vliva do njih nezaupanje. 
Šola bi lahko dosegla boljše vzgojne uspehe, če bi organi
zirano in v optimalni meri uporabljala vsa pedagoška in 
psihološka spoznanja.
Ne smemo pa posploševati. To bi bilo narobe, saj šolska 
vzgoja ni v celoti kriva za asocialno, nedružbeno, vedenje 
otrok. Osnovni vzgojni dejavnik je družina. Ta daje otroku 
vzor in ga usmerja v življenje.
Iz podatkov, ki smo jih zbrali pri socialnem skrbstvu, je raz
vidno, da so otroci in mladoletniki — storilci prekrškov ali 
kaznivih dejanj predvsem iz socialno ogroženih družin; iz 
družin, kjer vladajo alkoholizem, nesoglasja med starši itd.
Iz podatkov, ki jih posredujejo organi UJV na področju 
občine Velenje, lahko ugotovimo, da nenehno narašča 
število mladoletnikov, storilcev prekrškov in kaznivih de
janj, in to še zlasti pri otrocih, starih do 14 let. Torej se 
dejansko začenja mladinska delikvenca (prestopništvo) že 
pri otrocih starih okrog 13 let in ne šele po 14 letu, kot je 
naravnana naša kazenska zakonodaja.
Ustavimo se pri statistiki za lansko leto! Na začetku smo 
navedli, da je bilo pri socialnem skrbstvu registriranih 178 
mladoletnikov, storilcev prekrškov ali kaznivih dejanj. Te 
delimo v tri kategorije.
V prvo kategorijo spadajo mladoletni storilci prekrškov; ki 
jih je 92 in od teh 12 mlajših ter 80 starejših.

V drugo kategorijo spadajo mladoletni storilci kaznivih de
janj, ki jih je 68 in od teh 8 mlajših, 46 starejših ter 14 mlaj
ših polnoletnih.
V tretjo kategorijo pa spadajo otroci z motnjami v vedenju 
in osebnostnimi motnjami, ki jih je 18 in od teh 17 z 
motnjami v vedenju in osebnostnimi motnjami ter eden 
begavec; ki ne zdrži v družini.
Poleg tega je še najmanj enkrat toliko otrok, pri katerih je 
nevarnost, da se bodo prej ali slej znašli v skupini vedenj
sko ali osebnostno motenih otrok ali v skupini storilcev 
prekrškov ali kaznivih dejanj, ker živijo v ogroženem družin
skem okolju in je zato odvisno le od določenih zunanjih 
okoliščin, kdaj bodo prišla do izraza njihova negativna 
nagnjenja oziroma pomanjkljivosti v njihovem osnovnem 
socializacijskem okolju (družini).
Lani je okrožno sodišče v Celju izreklo 41 vzgojnih ukrepov, 
in to: za 2 vzgojno zanemarjena otroka strožje nadzorstvo 
staršev, za 22 otrok stožje nadzorstvo skrbstvenega organa 
in za 17 otrok oddajo v vzgojni zavod.

V želji, da bi pomagali tem otrokom, so preoblikovali tudi 
vzgojo v vzgojnovarstvenih zavodih, in sicer na ta način, da 
jih čimbolj pripravijo na samostojno življenje. Končati mora
jo osnovno, če je še prej niso končali, in se izučiti poklica. 
Vendar tudi potem, ko zapustijo vzgojni zavod, njihovo 
življenje nadzirajo socialni delavci, jim pomagajo pri 
zaposlitvi itd. Nedvomno pa je potek ponovne normalne 
vključitve prestopnikov v družbo zelo dolg in zahteven.
Velika nevarnost grozi družbi, če bo zanemarjala ugoden 
čas za strokovno obravnavo vseh navedenih kategorij otrok 
in mladoletnikov. To še zlasti zaradi tega, ker se kasneje 
vedno bolj odmikajo dejanske možnosti za dosego uspeha 
pri prevzgoji, kar pa hkrati pomeni, da se iz vrst teh otrok in 
mladoletnikov lahko razvijejo odrasle družbeno neprila
godljive osebe, z asocialnimi težnjami, ki jih bodo uresni
čevale na enem izmed področij socialne patologije (krimi
naliteta, prekrški, alkoholizem, delomrzništvo, beračenje, 
potepuštvo, prostitucija, samomori, seksualni odkloni itd.).

Varstvo odraslih
Socialno skrbstvo ne skrbi zgolj za socialno ogrožene otroke 
in družine, temveč tudi za odrasle socialno ogrožene obča
ne, ki niso sposobni, da bi si s svojim delom ustvarili sred
stva za preživljanje. Gre za odrasle duševno ali telesno 
prizadete osebe (takih ima v skrbstvu 143), osebe z družbe
no negativnim ponašanjem (takih ima v skrbstvu 34) in 
pridobitno nesposobne ose.be brez sredstev za preživljanje, 
ki rabijo denarno pomoč (takih ima v skrbstvu 126).
Namen pomoči socialnega skrbstva je, da zagotovi obča
nom take življenjske pogoje, da se bodo povečale njihove 
sposobnosti in se bodo lahko prilagajali ter vključevali v 
življenjsko okolje.
Vprašanje je, ali občinska socialna podpora lahko zagotovi 
izboljšanje že tako nezavidljivega položaja občanov, ki jo 
prejemajo.

Osamljeni in ostareli kmetje na zapuščenih kmetijah 
sestavljajo posebno skupino socialno ogroženih ljudi. 
Odslužili so! Ne morejo več delati! Kaj z njimi? Napitnina 
za njihovo življenjsko garanje, kmečka pokojnina — jim ne 
more zagotoviti brezskrbne starosti. Prevžitkarstvo ni več 
moderno. Dolga leta smo zapostavljali kmetijstvo. Dolgo 
smo potrebovali, da smo spet našli v našem gospodarstvu 
mesto za kmetijstvo. Našli pa smo zapuščene kmetije in 
obnemogle kmete.
Prav bi bilo, če bi odgovorni dejavniki v občini šli na Velike 
vrhe k Turineku in povprašali osamelo in ostarelo kmetico 
— spomeničarko, kaj si želi. Njene želje bodo skromne in z 
malo truda jih bodo lahko rešili.
Precejšnjo skrb posveča socialno skrbstvo tudi alkoholi
kom (19 alkoholikom), ki s prekomernim uživanjem 
alkohola ogrožajo varnost svojih družin. Nič preveč nam ni 
v čast, da v Sloveniji nimamo niti enega zavoda za zdravlje
nje alkoholikov.

Pri zdravljenju alkoholikov so doseženi lepi uspehi, vendar 
še veliko premajhni, da bi lahko trdili, da smo naraščanje 
tega pojava zaustavili.
Seveda pa ne more biti skrb za boj proti alkoholizmu samo 
na plečih socialnega skrbstva; odpravljanja vzrokov in 
posledic tega zla se morajo v enaki meri lotiti tudi ostale 
službe, na primer zdravstvo.
Socialno skrbstvo v naši občini že dolga leta občuti pred
vsem primanjkovanje ustreznih strokovnih delavcev; z njimi 
bi lahko učinkovitejše reševali probleme alkoholikov in 
njihovih družin.
Prav tako narašča število oseb z družbeno slabim vedenjem 
(potepuhi, berači, delomrzneži, seksualno iztirjene osebe, 
storilci prekrškov in kaznivih dejanj).
Vsi našteti pojavi so ravno tisti, na katere je družba najbolj 
občutljiva, saj ob njih zatajijo vsa osnovna pravila družbe
nega sožitja, ruši se red in napadajo osnovne dobrine 
(človeška osebnost in nedotakljivost, varnost občanov, 
čast in dostojanstvo ljudi, premoženje). Ti pojavi so trajno 
nevarni družbi; le malo je njih nosilcev, ki jih je mogoče 
prevzgojiti. Osebe z negativnim vedenjem neprestano 
ogrožajo svojo okolico, predvsem pa so slab vzor za 
mladoletnike, ki prej podležejo negativnim vplivom.
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Varstvo starejših občanov
V Velenju je bilo ob zadnjem štetju prebivalcev (leta 1971) 
okrog 1 800 ali 6 odstotkov občanov, starih nad 65 let, nad 
60 let pa je bilo starih 2 700 ali 9,5 odstotka občanov.
Takšen delež ostarelih med vsemi povzroča svojske 
gospodarske in družbene probleme. Vedno bolj je nujna 
potreba po organizirani družbeni akciji za varstvo in pomoč 
starejšim občanom.
Gmotno varstvo tega dela prebivalstva smo v večini prime
rov zagotovili s pokojnino. Po veljavnem zakonu pa imajo 
svojci obvezo za preživljanje ostarelih staršev, če le-ti nima
jo zagotovljenih sredstev za življenje.
Socialno skrbstvo mora stremeti za tem, da starejšim 
občanom, ki imajo svojce, a so brez sredstev za preživlja
nje, pomaga zagotoviti izpolnjevanje omenjene zakonske 
obveze. Tistim ostarelim občanom, ki nimajo niti svojcev 
niti sredstev za preživljanje, pa je treba zagotoviti družbeno 
denarno pomoč; zlasti tako, da se v okviru klubov 
upokojencev organizirajo najrazličnejše aktivnosti za po
moč ostarelim občanom.
V ustanovljenem novem domu za ostarele občane skrbstvo 
načrtuje tudi strežniško pomoč in nego na domu. 
Namenjena bo predvsem tistim ostarelim ljudem, ki želijo 
živeti samostojno, vendar jim je potrebna pomoč pri 
vsakdanjih opravilih. V času bolezni ali oslabelosti po
trebujejo tudi nego, če živijo pri svojcih, ki so ves dan 
zaposleni, in jih ne morejo negovati.
Velike so potrebe po navedeni obliki varstva, zlasti še zara
di tega, ker ne bo mogoče organizirati toliko zavodov, da bi 
lahko zadostili vsem potrebam. Zavedati se moramo tudi 
tega, da je veliko ostarelih občanov, ki ne želijo v zavod.
Dolgo časa je bilo v velenjski občini čutiti kako potreben je 
zavod za ostarele ljudi, saj smo morali za ostarele občane 
iskati mesta v tovrstnih domovih drugih občin. Zdaj tak 
dom imamo — na Kidričevi cesti v Velenju.
Domsko varstvo naših ostarelih občanov bo v tem domu že 
letos precej rešeno; na voljo bo 120 ležišč.

Namesto sklepa
Dom je hladna voda v zarosenem vrču.
Dom so roke, počivajoče na mizi, v nedeljski tišini po delu;
prazne in čakajoče,
odločujoče,
edine, ki ustvarjajo zgodovino.
Dom so roke, na katerih smeš jokati.
Skrijejo tvoj obraz, vlažen od znoja in solz.
Lahko objamejo, rešijo in pogrejejo, 
a tudi položijo prste na grlo - in stisnejo.
(Miroslav Všlek, CSSR)

A. Rozman

NAŠI UPOKOJENCI

Nekdanji delavci TEŠ 
so se srečali

Organizacija sindikata TOZD TE Šoštanj je ob novem letu 
povabila vse svoje upokojence na prijateljsko srečanje in 
ogled elektrarne.
Bit je sončen dan, ko so se naši upokojenci zbrali sko
raj v polnem številu pred vhodom v elektrarno. Tam so jih 
pričakali in pozdravili predstavniki sindikata TEŠ. Najprej 
so jih popeljali na ogled starega in novega dela termo
elektrarne. Slednji je naredil posebno na starejše 
upokojence izreden vtis.
Po ogledu so jih povabili v nov obrat družbene prehrane, 
kjer so jim pripravili pogostitev. Tu sta vse navzoče 
pozdravila še tehnični vodja TEŠ inž. Franc Slavič in 
predsednik izvršnega odbora sindikata TEŠ Martin Tomše. 
Zanimala sta se za življenje in počutje upokojencev, potem 
pa jim zaželela tudi za v prihodnje še mnogo zdravja in 
osebne sreče. Izrazila sta prepričanje, da se bodo tudi 
naslednja leta srečevali čili in zdravi na istem mestu; v 
delovni organizaciji, kjer so včasih tudi sami delali.
Prijateljsko srečanje je bila najlepša priložnost, da so se 
nekdanji delovni tovariši po daljšem času zopet videli, si 
izmenjali nekaj spominov iz minulih dni in pokramljali o 
svojem sedanjem življenju, delovanju ter manjših ali več
jih križih in težavah, s kakršnimi se srečujemo prav vsi.
Da so bili tega srečanja izredno veseli, je v imenu vseh na
ših upokojencev, nekdanjih članov delovnega kolektiva 
elektrarne, zatrdil eden njih — Ivan Jenko. Zahvalil se je 
tehničnemu vodstvu in sindikalni organizaciji za pozor
nost, vsemu kolektivu TEš pa zaželel še mnogo delovnih 
uspehov.

LoM

Jernej Poprask

NAJSTAREJŠI UPOKOJENEC ”TE Šoštanj” O SEBI:
"moja Življenjska pot ni bila nič asfaltirana;”
Med petinsedemdesetimi upokojenci, ki so se zbrali na 
prijateljskem srečanju, sem našel tudi najstarejšega 
upokojenca termoelektrarne Šoštanj - Jerneja Popraska, 
doma iz Pesja.
Razveselil se je, ko sem ga zaprosil, da bi za bralce našega 
glasila povedal kaj več o svoji življenjski poti. "Veste”, je 
začel, "moja življenjska pot ni bila nič asfaltirana. Bila je 
čisto navadna, makadamska; pa še zelo 'pošodrana’...”

Potem se je zazrl v preteklost:
"Na to pot sem stopil v Skalah pri Velenju, kjer sem se ro
dil 23. avgusta 1895. leta. Bil sem sin delavske družine, v 
kateri je bilo troje otrok. Kar kmalu, po osnovni šoli, sem 
moral s trebuhom za kruhom. Prijeti je bilo treba za vsako 
delo, da sem se lahko za silo preživljal. Pa hudo težko je 
bilo takrat najti kako zaposlitev.”
Nato se je Jernej spomnil, da so ga poklicali k vojakom, ko 
mu je bilo komaj osemnajst let. Toda že pred tem je izbruh
nila prva svetovna vojna in tako je moral na fronto.
"Tam, nekje pri Doberdobu, sem bil ujet. Preživel sem ujet
ništvo v Torinu, ob koncu vojne, leta 1918, pa sem se vrnil 
domov; živ in še za silo zdrav. Vendar se vojaške suknje še 
nisem otresel. Spet sem moral obleči uniformo, kajti prid
ružil sem se Maistrovim borcem za severno mejo!

Poprask

Po dokončni demobilizaciji sem zopet začel iskati stalno 
zaposlitev. Večkrat sem jo menjal in tako me je pot vodila 
po vsej Jugoslaviji. Nazadnje sem se za dalj časa ustavil v 
Zagrebu, kjer sem delal kot prevoznik.”
Zatem se je naš osemdesetletnik spominjal vojne vihre, ki 
je drugič zajela svet. Tudi to obdobje je nekako srečno 
prebredel, po vojni pa je dobil zaposlitev doma. Tole je po
vedal o svojem delu v elektrarni:
"Pri izgradnji elektrarne v Šoštanju sem bil med prvimi 
delavci. Že leta 1947 sem postal član delovnega kolektiva 
takratne termoelektrarne. Dolga leta sem delal kot elektri
kar, kolektivu pa sem ostal zvest vse do upokojitve; pravza
prav tudi še potem, po letu 1961, ko sem nadaljnjih pet let 
pomagal opravljati dela pri vratarski in čuvajski službi."
Danes je naš najstarejši upokojenec v enainosemdesetem 
letu starosti. Pri teh spoštljivih letih se še krepko drži, ven
dar dela ne več; le doma še postori vsakdanja opravila.
Na vprašanje, kako se počuti ob ponovnem srečanju z 
nekdanjimi sodelavci, pa je Jernej Poprask odvrnil:

"Vsekakor se mi zdi hvale vredno, da se današnji kolektiv 
elektrarne vsako leto spomni na nas upokojence. Prijetno 
je takšno srečanje. Vidimo in pogovorimo se s svojimi 
nekdanjimi delovnimi tovariši, izvemo, kaj je novega v 
elektrarni - kako napredujejo dela pri izgradnji nove faze - 
pa še pogostite nas ...”
Ob koncu pogovora se je Jernej Poprask zahvalil za 
gostoljubnost in nam zaželel "srečno”.
Tudi mi se mu zahvaljujemo za misli, ki nam jih je zaupal. 
Njemu in ostalim upokojencem pa želimo še mnogo mirnih 
in zadovoljnih let v zasluženem pokoju! t_0Mi

ŠPORT
IN REKREACIJA

Pokal 1975 osvojili 
športniki TOZD ESO

Že v 31. številki Informatorja, ki je izšla 22. septembra lani, 
smo pisali o jesenskih prvenstvih v posameznih športnih 
panogah med člani TOZD in DSSS naše delovne organizaci
je. Poročali smo o rezultatih tekmovanja v malem nogome
tu in mini golfu. Drugih rezultatov takrat nismo objavili, saj 
se ekipna tekmovanja v odbojki in kegljanju še niso konča
la, v šahu in namiznem tenisu pa jih niti ni bilo moč izves
ti.
Tokrat dajemo kratek zapis o sklepni svečanosti, ki je bila 
ob koncu športno-rekreativne sezone 1975 v Delavskem 
klubu Velenje, 13. februarja letos, kjer so razglasili končne 
rezultate tega tekmovanja in najuspešnejšim ekipam pode
lili pokale, najboljšim posameznikom pa priznanja.

Na tej mali svečanosti so se zbrali naši najzaslužnejši špor
tniki in športni delavci, nosilci športno-rekreativne 
dejavnosti v naši delovni organizaciji v preteklem letu. 
Zbrane je najprej pozdravil predsednik komisije za šport in 
rekreacijo v REK Velenje Tone Pust. Poudaril je, da jih gle
de na razširitev programa športa in rekreacije v naši delovni 
organizaciji čakajo v letošnjem letu dokaj zahtevne naloge. 
Zato je zaželel tako tekmovalcem kot organizatorjem 
tekmovanj še več delovnega poleta in prizadevnosti.
Predsednik konference OOS REK Velenje Ivo Kadliček pa je 
v krajšem govoru podčrtal pomen rekreacije in športa za 
delovnega človeka. Menil je, da je treba rekreativno dejav
nost v naši delovni organizaciji v bodoče še bolj razvijati in 
krepiti, obenem pa obljubil, da bo sindikalna organizacija 
dajala vso podporo tej dejavnosti. Izrazil je tudi prepriča
nje, da ob podpori in zavzetosti vseh članov kolektiva dobri 
rezultati prav gotovo ne bodo manjkali.
Končne rezultate tekmovanja je razglasil referent za rekre
acijo REK Velenje Jože Grubelnik, ki je zatem podelil tudi 
pokale najuspešnejšim ekipam in priznanja najboljšim 
športnikom.

REZULTATI TEKMOVANJA 1975

Vrstni red ekip v posameznih panogah
MINI GOLF: 1. RLV — MT, 2. DSSS, 3. AP, 4. ESO, 5. PGM
6. ZO, 7. RLV — PRP, 8. TEŠ, 9. RLV — JV, 10. RLV—STR,
11. PZS, 12. RLV —St. 8, 13. RLV — JŠ.

Upokojeni delavci TE Šoštanj so se srečali — Pred novim obratom družbene prehrane TOZD TEŠ, skrajni desni Jernej
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Najboljši na naših sindikalnih tekmovanjih v sezoni 1975/76

MALI NOGOMET: 1. PZS, 2. ESO, 3. AP, 4. RLV - MT, 5. 
DSSS, 6. RLV — JŠ, 7. RLV — KL, 8. RLV — JV, 9. PGM, 
10. TEŠ, 11. RLV — St.8, 12. RLV — JZ, 13. RLV — PRP, 
14.ZO.15. RLV —JG.

ODBOJKA: 1. PZS, 2. TEŠ, 3. ESO, 4. RLV — MT, 5. RLV 
— JŠ, 6. ZO, 7. RLV — PRP, 8. RLV — JV, 9. RLV — JG.

KEGLJANJE: 1. TEŠ, 2. ZO, 3. ESO, 4. RLV — STR, 5. 
RLV — MT, 6. RLV — KL, 7. RLV — JŠ, 8. PZS, 9. RLV — 
St. 8, 10. RLV — JZ, 11. RLV — PRP, 12. RLV — JG, 13. 
DSSS, 14. AP.

Skupna uvrstitev ekip:
1. ESO, 2. RLV - MT, 3. TEŠ, 4. PZS, 5. ZO, 6. RLV - JŠ, 
7. RLV — JV, 8. DSSS, 9. AP, 10. RLV — PRP, 11 RLV — 
KL, 12. RLV — STR, 13. RLV — St. 8, 14. PGM, 15. RLV — 
JG, 16. RLV — JZ

Posamezniki, ki so prejeli priznanja kot najboljši športniki 
TOZD in DSSS:
Uroš DEVIC — ESO, Jože HRIBERNIK — RLV-MT, Mišo 
IVANČIČ — TEŠ, Dušan SVITLICA — PZS, Jože KOMPA
RE — ZO, Janko HARNIK — RLV-JŠ, Drago JAMNIKAR — 
RLV-JV, Jože ZAJC — DSSS, Milan OCEPEK — AP, Sreč
ko JAVORNIK — RLV-PRP, Jože KOREN — RLV-KL, Geza 
ŠINKEC — RLV-STR, Zvone ŠTEFANEC — RLV-St. 8, Mile 
MAKSIMOVIČ — PGM, Ramiz HASIČ — RLV-JG in Jože 
BOŽANK — RLV-JZ.

J.G.

Letos končana 
že tri tekmovanja
Športna tekmovanja za prehodni pokal v letu 1976 so se za
čela konec februarja letos. Potekajo po zastavljenem 
programu in kmalu se bodo v celoti razmahnila.
Tekmovanja v treh panogah — smučanju, kegljanju in šahu 
— so že končana, znani pa so tudi rezultati. Po novem toč
kovnem sistemu, ki so ga sprejeli, je vrstni red na lestvici 
naslednji!

MESTO EKIPA TOČK

1. MEH. — TRANSPORT 38
2. SKUPNE SLUŽBE 37
3. KLASIRNICA 34
4. ELEKTROSTROJNI OBRATI 33
5. TE ŠOŠTANJ 32
6. JAMA ŠKALE 29
7. PRIPRAVE 21
8. PLASTIKA in ZS 20
9. AVTOPARK 20

10. JAMA VZHOD 20
11. STORITVE 19
12. JAMA ZAHOD 13
13. ZUNANJI OBRATI 11
14. JAMSKE GRADNJE 6

Iz tabele je razvidno, da po končanih tekmovanjih v treh pa
nogah zaenkrat vodijo športniki TOZD RLV — Mehanizacija 
in transport. V športnem znanju in močeh so se pomerili 
med seboj delavci iz vseh TOZD in DSSS, le da so se tek
movalci TOZD RLV — St. 8 priključili tekmovalcem JŠ, 
športniki PGM, TISK, SG in DPG pa športnikom DSSS.

še to!
V smučanju je zmagala ekipa TE Šoštanj, druga je bila eki
pa ESO, tretja DSSS. Več o tem tekmovanju lahko 
preberete v krajši reportaži, ki sledi temu članku!
V kegljanju je bila prav tako najuspešnejša ekipa TEŠ, dru
ga MT, tretja KLAS. Najboljše rezultate pri šahu pa so tok
rat dosegli šahisti DSSS, drugi so bili šahisti STR, tretji 
MT.

Prihodnja tekmovanja
Pred nami so zimske športne igre "Elektra”, na katerih bo
mo letos prvič sodelovali vsi iz REK Velenje. Da bi izbrali 
kar se da dobre predstavnike, bomo organizirali tudi tre
ninge s predtekmovanjem, in to v smučarsko turističnem 
centru Golte nad Mozirjem. Po uradnem treningu in izbir
nem tekmovanju bo končno znano zastopstvo naše delovne 
organizacije na zimskih igrah športnikov Elektrogospodar
stva, ki bodo 9. in 10. aprila na Kaninu.

Sindikalno športno prvenstvo REK Velenje pa se bo nada
ljevalo takole!
Najprej bo na vrsti streljanje (konec marca). Potem bodo 
sledila tekmovanja v rokometu, plavanju in krosu (aprila); 
konec aprila se bo začelo tudi prvenstvo v malem nogome
tu, ki se bo končalo jeseni. Maja bodo tekmovanja v namiz
nem tenisu.
V poletnih mesecih (junij, julij, avgust) tekmovanj ne bo; 
težišče rekreativne dejavnosti bo prešlo v letovišča REK Ve
lenje.
Avgusta bodo tekmovanja v mini golfu, septembra v atletiki 
in košarki; slednja se bodo nadaljevala še oktobra. 
Novembra se bo športna sezona 1976 končala s tekmovanji
v odbojki.
Poleg pestre tekmovalne športne sezone moramo omeniti 
še nekaj širše zasnovanih akcij za poglobitev rekreativne 
dejavnosti naših delavcev. S tem mislimo večerno telovad
bo za vse delavce REK Velenje, ki se je bo moč udeleževati 
od septembra do vključno decembra v telovadnicah osnov
nih šol v Velenju, in razne TRIM — akcije (na TRIM-ste- 
zah, kolesarskih' tekmovanjih in tekmovanjih v plavanju, 
družinskih pohodih v naravo ipd.).
Seveda ne smemo pozabiti še na sodelovanje na rudarskih 
športnih igrah, ki bodo 26. junija v Mežici, ter občinskem 
sindikalnem športnem prvenstvu skozi vse leto.
Torej, kot vidite, možnosti za rekreacijo in športno uveljav
ljanje bo dovolj. Da bi se kar najširši krog delavcev lahko 
vključeval v športno-rekreativno dejavnost, pa vas bomo o 
posameznih akcijah še sproti obveščali.

J.G.

Urnik rekreativnih dejavnosti
Že večkrat je bila med delavci naše delovne organizacije, 
posebno samskimi, izrečena želja, da bi zapisali, kakšne 
so možnosti za vključevanje v športno-rekreativno dejav
nost v Velenju. Doslej so se lahko ukvarjali s športom več 
ali manj le tisti, ki so člani katerega izmed športnih društev 
ali klubov. Letos je naša delovna organizacija poskrbela za 
razširitev organizirane rekreacije svojih delavcev v velenj
skih telovadnicah.
Referent za rekreacijo REK Velenje Jože Grubelnik je pove
dal, da je rekreacija v telovadnicah zaživela bolje, kot so 
pričakovali. Z željo, da bi čimbolj izkoristili prostore, ki so 
na razpolago, posredujemo vsem članom kolektiva REK 
Velenje razpored vadbe v telovadnicah.

PONEDELJEK
in SREDA: streljanje — od 15.00 do 17.00, v kletnih

prostorih bivšega mladinskega kluba. 
TOREK: mali nogomet — od 20.00 do 21.00, v telo

vadnici osnovne šole Anton Aškerc.
SREDA: odbojka — od 19.30 do 21.30, v telovadnici

osnovne šole Gustav šilih.
ČETRTEK: plavanje — od 20.00 do 21.00, v zimskem

bazenu KOC Velenje.
PETEK: namizni tenis — od 16.00 do 18.00, v telo

vadnici posebne osnovne šole. 
kegljanje — od 18.00 do 20.00, v kegljišču 
hotela Paka.

še to!

Za razpored kegljanja se je potrebno predhodno dogovoriti 
s Cvetom Gaberškom iz TOZD RLV — Mehanizacija in tran
sport!
Za plavanje ob četrtkih zvečer imajo prost vstop vsi delavci
REK Velenje, s športno izkaznico REK Velenje pa lahko 
uporabljajo bazen vsak dan.
S športno izkaznico REK Velenje, ki velja do 30. 6. 1976 — 
dobite jo lahko za 40 dinarjev v tajništvu samoupravnih 
organov in organov DPO REK Velenje — je moč uporabljati 
tudi SAVNO v kopališču KOC Velenje. To pa:
— ob ponedeljkih od 17. do 19. ure,
— ob sredah od 19. do 21. ure in
— ob petkih od 17. do 19. ure.

Naše letošnje smučarsko tekmovanje je bilo polno zanimivih presenečenj Uredništvo
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TEŠ na Pohorju 
prismučala 
1. mesto

28. februarja je bila lepa in sončna sobota. Tudi v hribih je 
bilo letos le malo takih dni. Nekaj zato — največ pa zaradi 
dobre udeležbe na smučarskem prvenstvu naše delovne 
organizacije — je bilo tistega dne na Pungartu še posebej 
živahno.
Na našem tekmovanju smo našteli kar 102 udeleženca, kar 
je le nekaj manj kot na občinskem sindikalnem prvenstvu 
v smučanju. Organizacija letošnjega tekmovanja je bila v 
rokah našega referenta za rekreacijo Jožeta Grubelnika, ki 
je s sodelovanjem članov smučarskega kluba Velenje po
skrbel za brezhibno izvedbo.

Potek tekmovanja
Veleslalomska proga je bila dolga približno 600 metrov in 
pripravili so jo zelo dobro. Vratca niso bila postavljena pre
zahtevno, tako da smučarke in smučarji med spustom niso 
imeli posebnih težav.
Zanimivosti ni manjkalo. Eden izmed smučarjev ESO je tik 
pred ciljem ubral napačno smer in zgrešil skoraj devet met
rov široko črto. Presenečen je bil, gledalci, ki ga poznajo 
kot nekdanjega nogometaša, pa so se nehote spomnili na 
situacije z njim z nogometnega igrišča: tik pred golom je 
njegova žoga rada sfrčala mimo mreže.
Neki drugi tekmovalec je bil na cilju celo tako "natančen”, 
da je hotel še sam pomagati sodnikom pri odmerjanju časa 
svoje vožnje — in z vso srčnostjo je zapeljal mednje. Sicer 
pa, glavno je, da je večina tekmovalcev srečno prismučala 
skozi cilj!

Po končanem tekmovanju je bilo na sporedu prostovoljno 
sončenje, kosilo v Partizanki in zatem razglasitev rezultatov 
ter podelitev diplom.

Zato še nekaj o rezultatih!
V veleslalomu so nastopale smučarke in smučarji. Ženske 
so tekmovale posamezno, ne glede na starostne kategorije. 
Zmagala je Tatjana Vizovišek iz TEŠ, druga je bila Erika Za- 
keršnik iz ESO, tretja pa Erika Veršec iz TEŠ.
Moški so tekmovali v štirih kategorijah. V I. kategoriji so 
smučali tekmovalci, rojeni pred letom 1930: zmagal je Fer
do Tamše iz TEŠ, drugi je bil Vlado Detela iz RLV—MT, 
tretji pa Jože Lorbek iz DSSS.
II. kategorija (rojeni od 1931. do 1938. leta): prvi Stanko 
Rudolf iz ESO, drugi Venčeslav Tajnik iz DSSS, tretji Mar
jan Pusovnik iz TEŠ.
III. kategorija (rojeni od 1939. do 1945. leta): prvi Franc Za- 
keršnik iz TEŠ, drugi Anton Hojnik iz TEŠ, tretji Ivan Kugo- 
nič iz ESO.

IV. kategorija (rojeni od 1946. leta dalje): prvi Marjan Prelog 
iz TEŠ, drugi Tine Kumer iz ESO, tretji Silvo Hudovernik iz 
ESO.

Najboljši časi prvih desetih (v sekundah)
1. Marjan Prelog, TEŠ 45,4
2. Franc Zakeršnik, TEŠ 46,0
3. Tine Kumer, ESO 46,4
4. Tone Hojnik, TEš 47,8
5. Silvo Hudovernik, ESO 47,9
6. Drago Tamše, PZS 48,6
7. Ivan Kugonič, ESO 48,7
8.Janez Dolanc, TEŠ 49,3
9. Stanko Rudolf, ESO 49,4

10. Venčeslav Tajnik, DSSS 49,9

Ekipna uvrstitev
1. TEš (Marjan Prelog, Franc Zakeršnik, Anton Hojnik)
2. ESO (Tine Kumer, Silvo Hudovernik, Ivan Kugonič)
3. DSSS (Venčeslav Tajnik, Franc Goršek, Jože Lorbek)
4. KLAS (Branko Drev, Avgust Škoflek, Marjan Lipičnik)
5. MT (Mirko Rošer, Franc Štukovnik, Damjan Obreza)
6. PZS (Drago Tamše, Ferdo Mihel, Emil Cirar)
7. AP (Jože Brložnik, Ivan Lipnik, Vojko Praprotnik)
8. JŠ (Jože Koper, Vlado Ževart, Matjaž Klemenčič)
9. PRP (Milan Lorger, Zdenko Jakob, Miloš Mikuž)
Sodelovali so predstavniki vseh TOZD, vendar iz ostalih jih 
ni bilo dovolj za sestavo ekipe — zato je v ekipni uvrstitvi le 
8 TOZD in DSSS.

L.O., SaS
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Naši smučarji drugokategomlki, z leve proti desni — Pu
sovnik, Rudolf in Tajnik

Naši gasilci 
pred jubilejem
PRIHODNJE LETO BO INDUSTRIJSKO GASILSKO DRUŠ
TVO "REK” VELENJE SLAVILO 45-LETNICO. NJEGOVO 
DELOVANJE JE BILO V VSEH TEH LETIH NADVSE PLOD
NO. NA ZADNJEM OBČNEM ZBORU, KJER SO MED DRU
GIM PREGLEDALI TUDI SVOJE DOSEDANJE DELO, SO 
UGOTOVILI, DA SO NA RAZNIH TEKMOVANJIH OSVOJILI 
16 POKALOV IN NAD 40 DIPLOM. POSEBNO SKRB PRI 
SVOJEM DELU PA POSVEČAJO VZGOJI MLADEGA KAD
RA.

Na pobudo Slavka Trbeja in Martina Savineka so 1932. leta 
ustanovili rudniško gasilsko društvo. Trbej je bil takrat za
poslen v velenjski elektrarni kot elektroinženir, Savinek pa 
je delal na rudniku kot elektrotehnik.

Nekdanjemu predsedniku našega gasilskega društva '
Francu Škarji so se ob njegovi šestdesetletnici zahvalili 
za požrtvovalnost pri delu v društvu in mu zaželeli še mno
go let

Tako kot na vsakem začetku je bilo tudi za naše gasilce spr
va težko. Začeli so pravzaprav iz nič. Na ustanovnem obč
nem zboru, ki je bil maja 1932, so za načelnika društva 
izvolili Slavka Trbeja, za poveljnika pa Martina Savineka. 
Prvo gasilsko orodje in drugo prepotrebno opremo je gasil
cem kupila takratna rudniška uprava. Istega leta so dobili 
še osemsedežni gasilski avto škoda.
Gasilstvo se je krepilo. Krog članstva se je širil. Na vaje so 
prihajali vedno novi člani; do leta 1934 se ie v rudniško ga
silsko društvo včlanilo nad sto gasilcev. Tega leta so dobili 
tudi prvo novo motorno brizgalno znamke ROSENBAUER.
Leta 1938 se je vodstvo društva zamenjalo; predsednik je 
postal Anton Hudales, poveljnik pa Oto Centrih. Obadva 
sta rudniške gasilce vodila do začetka vojne, po prihodu 
Nemcev pa je društvo šlo narazen. Veliko gasilcev je odšlo 
v partizane; nekateri izmed njih so dali za svobodo tudi svo
ja življenja. Ivan Stemberger je bil pilot in je padel že leta 
1941, kot talci pa so bili ustreljeni Ivan Ahac in Tone Kre
gar (leta 1942) ter Tone Aristovnik (leta 1945). Njihova ime
na so vklesana na spominski plošči, ki je vzidana na gasil
skem domu.
Po vojni je društvo doživelo novo razvojno obdobje. Kmalu 
se je začelo številčno krepiti. Tudi gasilski dom so s skup
nimi močmi obnovili in povečali. Še posebno je rudniško 
gasilstvo zaživelo, ko se je pri velenjskem rudniku zaposlil 
Ivan Han. Ta neumorni društveni delavec je 1948. leta prev
zel poveljstvo nad rudniškimi gasilci, Oto Centrih pa je po
stal predsednik društva.
Istega leta so začeli tudi z obnavljanjem gasilskega doma. 
Ko so leta 1952 gasilci praznovali 20-letnico obstoja druš
tva, so na novo prenovljeni dom že predali svojemu name
nu.

Mnogo prerana smrt je društvu odvzela takratnega poveljni
ka Ivana Hana. Tako je leta 1954 prevzel poveljniške 
dolžnosti Martin Pečečnik, ki je bil na tem mestu vse do le
ta 1958. Za njim je gasilcem šest let zapored poveljeval 
Franc Kričej, potem pa je funkcijo poveljnika ponovno 
prevzel Martin Pečečnik, ki le-to zelo uspešno opravlja še 
danes.

Med tem časom, leta 1956, so zamenjali tudi predsednika 
društva; izvodili so Franca Škarjo, ki je to dolžnost opravljal 
vse do leta 1970. Njegovo delo je nato prevzel Egidij Petre- 
tič, današnji predsednik industrijskega gasilskega društva 
REK Velenje.

Ko so se naši gasilci pred nedavnim sestali na svojem 
občnem zboru v Delavskem klubu Velenje, so pregledali tu
di svoje sedanje delo. Ugotovili so, da je zelo plodno, saj 
imajo danes v svojem sestavu poleg članske desetine tudi 
desetino pionirjev in mladincev. Dalje so seznanili prisot
ne, da so v zadnjem času ob drugih aktivnostih sodelovali 
še na številnih tekmovanjih, kjer so osvojili 16 pokalov in 
nad 40 diplom. Kritično so se ozrli tudi na svoje načrte za 
prihodnje delo. Ti predvidevajo kot eno osnovnih nalog 
Izgradnjo novega gasilskega doma. Stari se namreč zaradi 
odkopavanja premoga v Stebru 8 počasi ugreza in na stavbi 
se že kažejo razpoke; zato bodo za svoje nadaljnje uspešno 
delovanje čimprej rabili novega.
Ob koncu občnega zbora so pionirji - gasilci čestitali 
nekdanjemu predsedniku Francu Škarji ob njegovi šest
desetletnici, člani društva so ponovno podaljšali mandat 
svojega dosedanjega vodstva, ob koncu pa nagradili 
najzaslužnejše gasilce v svojih vrstah.

L.O.

OBVESTILO!
Cenjene stranke obveščamo, da se bomo, dne 1. 4. t. I. 
preselili v novo tiskarno, ki smo jo po dolgoletnih dogovar
janjih le izgradili ob izdatni pomoči vseh TOZD DO REK 
Velenje. Sedanje prostore na Foftovi 10 bodo preuredili v 
otroški vrtec.

Naš novi naslov 
REK - TOZD TISK 
Na zeleni trati ob Paki 
63320 Velenje 
Tel.; še nimamo!
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ANDREJ ROZMAN

Iz velenjske 
knjižnice
Karolina Kolmanič

MARTA

Roman. Izdala Pomurska založba - Murska Sobota, 1975. 
Strani 318.
Zdomstvo je že nekaj let del naše resničnosti in zadnje ča
se pogostokrat postaja tudi predmet umetniškega obliko
vanja.
Roman "Marta” je napisala pisateljica, ki pozna do potan
kosti vse dileme in eksistenčne probleme naših zdomcev 
v ZR Nemčiji.
Glavna junakinja Marta odide v Nemčijo iskat srečo. Njene
mu odhodu botrujejo neurejene družinske razmere; zaradi 
njih zapusti srednjo šolo in fanta, ki je v JNA. V Nemčiji 
gre skozi vrsto preizkušenj, vendar živi še vedno svoje du
hovno in čustveno življenje, odmaknjeno od ljudi, neza
upljiva do vseh, a zato tudi nepoučena, neizkušena. In tako 
postane kmalu žrtev lastne nepremišljenosti, surove res
ničnosti zdomstva in nočnega življenja v pristaniškem 
Hamburgu.

Podmladek in ”ta glavni” naših gasilcev

»Orošene oči so brezupno strmele na peron. Čez čas je 
sedla, zbrala v sebi prejšnjo voljo in segla po palici, ki jo 
je prej že čisto zanemarila.
'Boš zmogla pot do avtomobila?’ je vprašala Mira.
'Bom.'
Opirajoč se na palico je odšepala do vozila.
'Kam?' je vprašala voznica.
'Kamorkoli. Moj vlak je odpeljal, in jaz sem ostala. Vse se 
je zarotilo zoper mene. Kaj se boš mali človek, bodel z ve
liko usodo!'
'V bolnico te odpeljem?’
'Mira, sprejmem samo pot domov. Doma si bom pozdravila 
telo in dušo. In če že moram ohrometi do kraja, hočem 
biti priklenjena na posteljo doma.’
'Dobro, z vlakom ne moreš potovati. Veš kaj! Odpeljem te. 
Bom vsaj videla tvoje gozdove in travnike in tiste opevane 
gorice, ki rode tako dobra vina.’
'Gorice, res! Vsi sončni slovenski griči so posuti z gorica
mi; eden izmed njih je naš. Če bom še lahko stopala med 
trto, ne vem; da bom slišala pesem vinogradov in šumenje 
gozdov, pa še upam. Moje hrepenenje sploh niso gorice, 
temveč dom...’”(Stran 316)
Roman "Marta” bi lahko postal še več kot prijetno branje, 
če bi pisateljica, ki dobro pozna zdomsko problematiko, 
poznala tudi skrivnosti pisateljske umetnosti.
Kljub vsemu knjigo toplo priporočamo, saj opisuje zdom
sko problematiko na drugačen način, kot smo ga navajeni.

Laszlo Passuth

BOG DEŽJA OBJOKUJE 
MEHIKO — I., II.

Zgodovinski roman. Prevedla Beatrice Logar. Opremil 
Franc Mesarič. Izdala Pomurska založba - Murska Sobota, 
1975. Strani 588.
Delo madžarskega pisatelja L. Passutha nam ne pred
stavlja madžarske problematike, ampak daljni, nam manj 
poznani svet — Mehiko, boj Aztekov proti Cortezovim 
španskim osvajalcem.
V knjigi spremlja razvoj Cortezove osebnosti od študenta 
na pravni fakulteti v Salamanci do slavnega osvajalca, ki 
so mu njegovo krutost narekovale razmere in nezajezljivi 
pohlep njegovih somišljenikov po zlatu.
Nasproti dobro organizirani, oboroženi in pohlepni vojski 
stojijo sprva enotni, vendar pod Cortezovimi političnimi 
pritiski vedno bolj popustljivi Azteki, ki jih končno zlomijo 
ne toliko vojaki kot kompromisi.
Vendar Cortez ni samo lovec na zlato, pustolovec in "drzni 
izzivalec usode”, temveč tudi aktivna osebnost, katere de
janja so le na videz čudežna.
Roman se odlikuje po čudovitih opisih krajev, navad Azte
kov, njihove tisočletne kulture in nemirnih temperamen
tov.
Nasproti Cortezu stoji prav tako premišljen sloviti cesar 
Montezuma, ki izgublja vojno:
"Kot vojsKovodja je stopal (Montezuma — op. ur.) po ogro
ženih položajih, v nadležnem dežju je dal vlačiti topove, da

bi lahko branili izboklino obzidja nasproti nagrmadenim 
okopom iz protja. Povzpel se je na vrh palače, kjer je bil 
nad streho majhen vzvišek. Videl je Mehiko, pripravljen na 
vojno, od vojne vneme ves spremenjen...” (Iz II. dela)
"Večer. Življenje v Tenochtitlanu ni izumrlo. Zunaj 
smrtnega pasu, kamor več ne sežejo kamnite krogle, tu 
in tam vzplameneva življenje, prižigajo se oljenke, na ploš
čadi svetišča gomazi žrtveni sprevod, čolni znova režejo 
jezero. Vsak gib in vsaka sprememba, vse kaže mržnjo, ki 
je ujela tujce v stenah palače starega kralja...” (Iz II. dela)
Upamo, da bo roman zadovoljil še tako zahtevne bralce. 
Zato vam ga priporočamo.

Latvijske pripovedi

SRAJCA SREČNEGA ČLOVEKA

Prevedel Cvetko Zagorski. Ilustriral Kostja Gatnik. Mladin
ska knjiga Ljubljana, 1975.
Ljudske pesmi, pravljice in izročila, od davnih pa vse do 
sodobnih dni, odražajo mišljenje in pričakovanja ljudstva, 
predstavljajo njegovo življenje in zgodovinsko usodo.

Za pripovedi iz vsakdanjega življenja, ki zavzemajo v zak
ladnici latvijskih pravljic in pripovedi posebno mesto, je 
značilna tesna zveza z delovnimi in socialnimi razmerami. 
Prav to določa njihovo različnost in priljubljenost.
Zdi se, da se latvijske pripovedke iz vsakdanjega življenja 
spajajo po eni strani s čarobnimi pravljicami in po drugi 
strani z ljudskimi anekdotami, domislicami.

"Oba sta tu!”
"Zdavnaj nekoč je dal zemljiški gospod svojemu kmetu 
dva vola, naj ju pase do jeseni. Kmet pa ni imel poleti kaj 
za pod zob, zaklal je enega vola in ga pojedel. Jeseni je 
prignal gospodu samo enega vola. Ko je gospod zagledal 
kmeta, ga je nahrulil:
'Eh ti, vol, kje je drugi vol?’
'Kako kje? Oba sta tu: ta tu je — prvi, jaz sem pa — drugi, 
sami ste tako rekii! ” (Stran 47)
Upamo, da bo knjiga latvijskih pripovedk nudila zado
voljstvo vašim otrokom, zato jo tudi priporočamo.

Danica Ževart

ŠALEŠKA PLANINSKA POT

Vodnik. Izdalo PD Velenje v Velenju. Strani 110.
"Šaleška planinska pot” je lična knjižica žepnega formata, 
ki je nastajala ob 70-letnici šaleške podružnice SPD v Šo
štanju in 25-letnici PD Velenje, na knjižne police pa so jo 
postavili konec lanskega leta.
Več razlogov nas je vodilo k temu, da vam jo pobliže pred
stavimo. Predvsem ta, da ni le planinski vodnik z vsebino, 
ki je običajna za tovrstno literaturo. Knjižica ponuja bralcu 
več, kot obeta le naslov. Doslej je bilo le malo napisanega 
o znamenitostih naših krajev, sedaj pa je velik del gradiva 
o njih zbran v enem samem delu.
Razveseljivo je tudi, da je avtorica knjige naša občanka; 
prav tako vsi strokovni sodelavci. Za skromno bero 
slovenskih knjig, ki jih napišejo peresa iz Šaleške doline, 
je to dovolj pomemben prispevek — pa naj že gre za 
kakršnokoli literarno zvrst.
Tokrat imamo pred seboj poljudnoznanstveno delo, ki je 
po obliki in vsebini dostopno vsakemu bralcu. Ne bo ga 
koristno uporabljal samo popotnik, ki bo v njem iskal le 
smer poti in orientacijo v prostoru, ampak tudi naš šolar - 
pri dopolnjevanju znanja iz zgodovine in zemljepisa, in naš 
delavec - za boljše poznavanje krajev, iz katerih sam izhaja.
Knjižica se deli na več delov. V prvem so uvodne besede, 
podatki o Šaleški planinski poti in pravila poti. Drugi del 
govori o razvoju planinstva in alpinizma v Šaleški dolini.
Tretji del podaja kratek oris zemljepisnih in zgodovinskih 
značilnosti doline, predstavlja nekatere za slovensko kul
turo pomembne može, ki jih je dala dolina pa še nekaj 
podatkov o mestih Velenju in Šoštanju ter življenju v njiju 
danes navaja.

Četrti del, ki je najobsežnejši, opisuje Šaleško planinsko 
pot. V petih poglavjih (1. Paški Kozjak; 2. Završe — Graška 
gora — Razbor; 3. Zavodnje — Šentvid — Bele vode; 4. 
Skorno — Paški vrh — Gora Oljka in 5. Andraž — Velenje) 
podaja vse pomembne znamenitosti teh krajev. To so za
nimivosti z območja geologije, rastlinstva, zgodovine, 
umetnostne zgodovine, etnologije in predvsem opisi 
znanih partizanskih krajev ter lepih razgledov, ki jih na tej 
poti ne manjka.
Kot je v uvodu zapisal prof. Peter Ficko, predsednik PD Ve
lenje, "bodo nekateri ubirali stopinje po tej poti, da bi na
polnili dnevnik s kontrolnimi žigi in dobili spominski znak, 
drugi, da bi se razgibali in sprostili, tretji, da bi spoznali 
pokrajino. To spoznanje pa nehote doživljajo vsi, kajti 
planinstvo ni samo šport; bogati tudi duha.”
Glavni namen "Šaleške planinske poti” je, da popelje po 
visokem robu naše domačije čimveč ljudi — pa čeprav sa
mo z besedo in v mislih. V celotnem besedilu, iz katerega 
raste pred nami živa podoba o kulturni tradiciji šaleške 
pokrajine, bo bralec spoznal še arhaični svet, poln pretek
losti, naših korenin, v katerega že segajo utripi sodobnega 
življenja iz doline. In prav je, da ga spozna!
Omeniti velja le še izvirno likovno opremo. Platnice krasi 
linorezni odtis, ki ponazarja razvaline šaleškega gradu, 
tekst pa 20 slikovitih perorisb z motivi s poti. Perorisbe so 
delo Marjana Vodiška, večbarvni zemljevid krajev ob poti, 
ki je v prilogi knjižice, pa je narisal Franc Avberšek.

Oh, te ženske!

Ženska je najlepša napaka narave.
M. Cowley

Vsa dekleta so čudovita. Od kod, za vraga, toliko nemogo
čih žena?

Angleška modrost



V SPOMIN

Mileni Čertanc

Delavci termoelektrarne Šoštanj smo se pred 
kratkim za vedno poslovili od svoje dolgoletne 
sodelavke Milene čertanc. Njena smrt je zare
zala v naš delovni kolektiv globoko vrzel. Po
kojno bomo zelo pogrešali kot dobrega stro
kovnjaka in delovnega tovariša.
Milena se je rodila leta 1921 v številni trbovelj
ski proletarski družini. Odraščala je v težkih 
življenjskih razmerah in bila vzgojena v revolu
cionarnem duhu. To se je odražalo v njenem 
življenju in pri delu.
Med NOB je sodelovala v OF. Zaradi tega so jo 
6. septembra 1943 odvedli najprej v graške 
zapore, od tod pa so jo internirali v zloglasno 
koncentracijsko taborišče Ravensbriick, od 
koder seje vrnila šele 28. junija 1945.
Po osvoboditvi in vrnitvi v domovino se je takoj 
zaposlila in delala na odgovornih delovnih me
stih pri takratnem okrajnem ljudskem odboru 
Celje in kasneje v Šoštanju. Kot članica Zveze 
komunistov, izredno aktiven član sindikatov in 
drugih množičnih družbenopolitičnih organiza
cij je Milena čertanc prispevala velik delež k 
uresničevanju in utrjevanju začrtane poti v naš 
samoupravni socializem. Z zglednim delom je 
na vseh področjih svojega udejstvovanja dose
gala in žela nadpoprečne uspehe in v marsičem 
zelo spodbudno vplivala na svoje okolje, ne 
nazadnje tudi na svoje sodelavce, ki jim je vse
skozi dajala svetal zgled.
V termoelektrarni Šoštanj se je zaposlila 1. ok
tobra 1959. Na delovnem mestu računovodje 
investicij je opravljala svoje delovne obveze z 
izredno natančnostjo in doslednostjo. Neneh
no je bila polna energije in optimizma pri 
ustvarjanju boljše prihodnosti delovnega kole
ktiva elektrarne.
Svojima otrokoma je bila neutrudna in požrtvo
valna mati; še ko je bila pri kraju s svojimi moč
mi, jima je pomagala, da sta dosegla svoj živ
ljenjski cilj.
Kot že tolikokrat je tudi to pot neizprosna in ne
razumljiva usoda posegla vmes in nam je iz na
ših vrst iztrgala Mileno. Kot dolgoletno in ne
sebično sodelavko jo bomo ohranili v najbolj
šem spominu.

LoM

Zahvala

Iskrena hvala delavcem REK Velenje za 
denarno pomoč, ki smo jo dobili lansko leto ob 
izgubi moža, očeta in sorodnika Vilija Jamni
karja.
Jamnikarjevi

Dovže, 7. 3.1976

Bernardu Pušniku

Najprej v Prelogah in potem še v Velenju se je 
razširila 20. decembra lanskega leta vest: ”V ja
mi je nekoga do smrti!” Vpraševali smo drug 
drugega: "Koga?” Zvedeli smo: "Pušnik, Ber
nard, je bil!” Zdelo se nam je nemogoče, a ven
dar je bila vest resnična. Mnogi so imeli solze v 
očeh. Mnogim je beseda zastala v grlu.
Bernard Pušnik je prišel v našo delovno organi
zacijo 24. februarja 1961. Nobeno delo mu ni 
bilo pretežko, zato seje hitro prelevil v dobrega 
rudarja. Že leta 1963 je opravil izpit za polkvali- 
fikacijo in leta 1965 za kvalifikacijo. Ker je bil 
sposoben, so ga postavili za vodjo čela.
Bil je eden redkih, ki je bral želje iz oči. Ni ga 
bilo treba prositi za pomoč z besedami; sam jo 
je ponujal.
Večkrat je dejal: ”če si v jami previden, se ti 
ne more nič hudega zgoditi!” Previden je bil, 
toda le za hip je pomislil zgolj na drugo in po
zabil na sebe, na varnost. Zaradi hipa nepazlji
vosti smo se 22. decembra za vedno poslovili 
od njega.
Iz naših vrst ga je iztrgala nič kolikokrat kruta, a 
vendar hkrati darežljiva jama. Toda ni nam ga 
vzela popolnoma. Ostal bo med nami; v naših 
pogovorih, v naših mislih. Njegovo ime bo 
ostalo zapisano med velenjskimi rudarji: ne le 
na papirju; v srcih vseh, ki jim je bil drag. Vsi 
smo ga imeli radi, najbolj pa njegovi najbližji 
sodelavci. Radost in spoštovanje sta se pri sre
čanju in pogovorih z njim začrtala na licih ljudi.
Krute resnice, da ga ne bo več med nas, smo se 
najbolj zavedli tisti ponedeljek, 22. decembra 
1975, ko smo se poslovili od njega - človeka so
delavca, ki je z nami premagoval napore in z 
nami delil dobro in zlo — ob njegovem grobu. Z 
besedami je še posebej težko povedati tragedi
jo, ki je doletela njegovo družino.
Nekaj dni pred tragično smrtjo je praznoval 
svoj sedemintrideseti rojstni dan. To so leta, 
ko človek vstopa v premišljeno, zrelo dobo.
Ker njegovim staršem ni bilo dano, da bi ga 
lahko imeli pri sebi, je zmlada živel v bivšem 
Št. Janžu pri stricu; odraščal je v domačiji, ki 
stoji ob vznožju hribčka. Domačija je zagrnjena 
v žalost, kajti tisto soboto so pričakovali 
Bernardov obisk. Prišla je le vest: "Bernarda ni 
več!”
Ni bil vzor le pri delu. Svoji ženi Cvetki je bil v 
oporo in tolažbo, svojima otrokoma Tatjani in 
Petru zaupnik in vzgojitelj. Krušni materi, teti, 
ki je skrbela zanj z vso ljubeznijo, bratom in 
sestram je želel olepšati življenje.
Vsem skupaj je zapustil topel spomin, ki 
ostane. Pokazal nam je pot, po kateri naj hodi 
dober, pošten človek. Sodelavci se ga bomo 
spominjali tudi prek skrbi za obadva njegova 
otroka, ki jima ni bilo dano, da bi ju varovala 
tudi očetova roka.
Srečno, Bernard!

•
(Po besedi njegovih sodelavcev ob slovesu od 
njega 22. decembra 1975 pred hišo žalovanja v 
Tavčarjevi ulici 13 in na pokopališču v Pod
kraju.)

Rešitev "Novoletne nagradne križanke”

RUDAR — Glasilo kolektiva Rudarsko-elektroenergetskega kombinata Velenje, naslov splošne uprave: Velenje — Rudarska 6, telefon h. c. 851 100.

Za organizacijo Izdajanja in urejanja skrbi uredniški odbor v sestavi: Alojz Llplšnlk (predsednik — RLV), Franc Svener (delegat — RLV), Ivo Petrej (delegat — 
ESO), Pavel Mejaš (delegat — RLV), Informacijska komisija TOZD TES (komisijo sestavljajo: Maks Lomšek, Adolf Ošlovnlk in Martin Tomše — kot delegat 
TOZD TEŠ Iz te sestave sodeluje na sejah odbora le eden), Rafael Batič (urednik), Silvo Pešak (odgovoren za tisk), Teodor Jelen (odgovorni urednik), Lojze 
Filipančič (odgovoren za zvezo z neposrednim obveščanjem).

Stalni sodelavci uredniškega odbora so: Ludvik Mali (svetovalec), Stojan Saje (novinar), Andrej Rozman (stalni dopisnik), Romana Mišja (tajnik glasila), Lojz 
Ojsteršek (fotoreporter) — iz REK Velenje, in Tone Šeliga — iz občinske konference SZDL občine Velenje.

Naslov uredništva: Velenje, Prešernova 5 (kadrovsko-socialni sektor, soba 31 — telefon interno 260).

Tiska TOZD TISK — Velenje, Foitova 10 • Glasilo prejemajo vsi člani kolektiva brezplačno • Izhaja po potrebi • Naklada v višini staleža zaposlenih + 80 
izvodov.

Za nagradno križanko ob novem letu — objavljeno v glasilu Rudar, št. 
11 /1975 — smo prejeli 23 rešitev. 2al pa med rešitvami ni bilo niti ene pravil
ne. Tako nismo mogli nobenemu izmed reševalcev podeliti nagrade. Največ 
napak so reševalci naredili pri besedi IRVVING (znan ameriški pisatelj), ki so 
jo pisali po večini z enojnim V.

PRAVILNA REŠITEV: Srečno novo leto; silvestrovanje; Marko, llek, Al; ab
straktno; ZG, Ota, USA, W; Igalo, rarog, Irvving; sobarka, rekreator; trasant, 
janzenlzem; ravb, Alda; Anaa, ah; smuka; tekač; duri; pas; llnik; Zn, šjora; 
lasi, Asen; mrak, TGO, 'DO, TS; safari, UNO, Ebionit; kvlrlnal, poddobava; 
Aar, B, bas, Tea, rman; at, RL, kravata; Alnas, miši; dioda, rt, aga; zimske, 
aerokar; Golte, ozvezdja.

Uredniški odbor


